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مدیرعامل بانک مسکن خبر داد:

پرداخت ۹۵ همت 
تسهیلات نهضت ملی مسکن

رشد اقتصادی 
با نفت ۵.۷ درصد شد

تمامی کالاها 
شناسه دار می شوند
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سرمقاله

شفافیت 
در مولدسازی

در موضــوع مولدســازی و 
واگــذاری دارایی هــا باید 
شــفافیت وجــود داشــته 
 باشــد. با وجود شــفافیت 
می توان به مولدسازی و بهره گیری از مزایای آن در 
 راستای توســعه افتصادی امیدوار بود. شفافیت در 
مولدســازی ها می تواند امید به پیشرفت و توسعه 
کشــور را پررنگ تر نماید. واگذاری واقعی به بخش 
خصوصی در شــفافیت صورت می گیرد و اموال و 
دارایی ها برای سرمایه گذاری و رشد دادن و توسعه 
اقتصاد کشور داده می شــود. قطع به یقین در امر 
خصوصی سازی رکن اصلی وجود شفافیت و نظارت 

است و اینکه خصوصی...

  علی قنبری، اقتصاددان
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حمایت از کسب و کارهای 
خرد  نوآورانه

چهار هزار ملک در قالب مولدسازی فروخته می شود

تامین مالی تولید از مسیر مولدسازی
صفحه3

صفحه2

تشدید  برخورد  با  پوشاک  قاچاق
ورود   پوشاک   قاچاق   بسیار گسترده   است

بســته  حمایتی برنامه ملی آبادیران برای حمایت 
از شرکت های دانش بنیان، خلاق و فناور فعال در 
عرصه آبادانی و پیشرفت تدوین شــد و نهادهای 
دولتی و غیردولتی تسهیلاتی را به شرکت ها ارائه 
می دهند. به گزارش مهر، برنامه ملی »آبادیران« با 
شعار نوآوری برای آبادانی با هدف پیشرفت و آبادانی 
کشور به دنبال »رفع چالش های مناطق محروم و 
روستایی«، »ایجاد اشتغال پایدار« و »توسعه زنجیره 
ارزش ظرفیت های بومی مناطق کمتر برخوردار« با 
استفاده از ظرفیت شرکت های دانش بنیان، خلاق و 
فناور و سایر ارکان زیست بوم نوآوری و فناوری در 
حال اجرا است. در این برنامه معاونت علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان در همکاری با همه نهادهای 
دولتی و غیر دولتی فعال در آبادانی و پیشرفت ایران 
همچون بنیاد مســتضعفان انقلاب اسلامی، ستاد 
اجرایی فرمان حضرت امام )ره(، کمیته امداد امام 
خمینی )ره( و… توانمندســازی و ارتقای مناطق 
کمتر برخوردار با استفاده از دانش، فناوری و نوآوری 
را دنبال می کند. در راستای این برنامه و به منظور 
حمایت از شرکت های دانش بنیان، خلاق و فناور 
فعال در عرصه آبادانی و پیشرفت، معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری به 
همراه بنیاد مستضعفان، کمیته امداد امام خمینی، 
بنیاد برکت، شرکت پیشگامان بنیاد تعاون بسیج، 
صندوق پژوهش و فناوری نوآوری اجتماعی، سازمان 
بهزیستی کشور، جهاد دانشگاهی و بنیاد علم ایران، 
صندوق نوآوری و شکوفایی و… بسته های حمایتی 
جداگانه ای را تدوین کرده اند. بسته های حمایتی 
برنامه ملی آبادیران در سه بخشِ حمایت از حضور 
شرکت های دانش بنیان خلاق و فناور، حمایت از 
شــرکت های دانش بنیان، خلاق و فناور فعال در 
عرصه آبادانی و پیشرفت فناورانه و حمایت از اساتید، 
نخبگان و پژوهشــگران طبقه بندی شــده است. 

جزئیات تعدادی از بسته های...

فراخوان مزایده  عمومی 
شهرداری بندر بوشهر در نظر دارد نسبت به اجاره یک قطعه زمین جهت استفاده پارکینگ عمومی واقع در خیابان شهدا , از طریق برگزاري  فراخوان عمومی سامانه 
تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد(  به افراد حقوقی و حقیقی واجد شرایط در قالب قرارداد اجاره بدون اخذ سرقفلی اقدام نماید . لذا از کلیه متقاضیان دعوت به عمل می 
آید مطابق جدول زمانبندي ذیل به سامانه مذکور به آدرس www.setadiran.ir   مراجعه و نسبت به دریافت اسناد و مدارک  اقدام نمائید.لازم است مزایده  گران 

در صورت عدم عضویت قبلی ،مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مزایده محقق سازند. 
مبلغ پایــه اجاره بها به مدت قراردادموقعیت مکانيشماره فراخوانموضوع پروژه

صورت ماهیانه  ) ریال ( 
مساحت زمین
 ) متر مربع ( 

مبلغ تضمین شرکت 
در فراخوان )ریال(

اجاره یک قطعه زمین جهت 
استفاده پارکینگ عمومی

 خیابان شهدا 5003005701000007
پارکینگ عمومی دریابگرد 

1400200/000/000 مترمربع1140/000/000/یک  سال شمسی

توضیحات: 
تاریخ فروش اسناد: کلیه متقاضیان میتوانندحداکثر تا ساعت 15 روز شنبه مورخ 1403/03/19  از طریق  مراجعه به سامانه الکترونیکی دولت ) ستاد ( اسناد  فراخوان 

را دریافت نمایند.
مهلت تحویل پاکت )ارائه اسناد فیزیکی پاکت  الف  الزامی است . (  : تا ساعت 14 روز چهار شنبه  مورخ 1403/03/30  از طریق بارگذاری در سامانه الکترونیک دولت 

تاریخ بازگشایي پیشنهادها: راس ساعت12 روز شنبه مورخ 1403/04/02 
مکان بازگشایي: شهرداري مرکزي بوشهرروبروي میدان شهرداري.

سایر جزئیات و شرایط در اسناد فراخوان درج شده است.
حضور نمایندگان شرکتها با در دست داشتن معرفي نامه کتبي در جلسه مزایده آزاد است.

ضمناً متن آگهي در شبکه اطلاع رساني شهرداري بوشهر به آدرس:www.Bushehr.ir درج گردیده است.
 در صورتیکه برندگان اول و دوم مزایده حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد.

شهرداري در رد یا قبول هر یک از پیشنهادها مختار است. هزینه درج آگهي در دو نوبت به عهده برندگان فراخوان  میباشد.
آدرس دستگاه مزایده گر جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مزایده و ارائه پالتهاي ((الف)) به شرح بوشهر میدان شهرداري ساختمان مرلزي شهرداري 

طبقه دوم اداره امور پیمان و تلفن 07733340571 مي باشد.
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه:  www.setadiran.irمرکز تلفن : 021-41934

روابط عمومي  و امور بین الملل شهرداري

نوبت دوم

مهلت ارسال مدارک موضوع شماره ردیف 

1403/04/06 خدمات فنی مهندسی، بازرسی و تست مکانیزم ها و تجهیزات حمل و نقل شرکت فولاد مبارکه 148599359

1403/04/06 انجام عملیات مطالعات ژئوتکنیک مرتبط با طراحی معدن248595868

 348578660EPC 1403/04/16 پروژه احداث پست 63 به 6,6 کیلو ولت سایت آبی ماشین های ریخته گری به صورت

انجام عملیات خوانش اتوماتیک و هوشمند شماره های )دستی و ماشینی( درج شده روی تختال 448590892
با دقت %99,9به کمک سیستم شماره خوان 

EPC پس از آموزش کامل نرم افزار سیستم( در شرکت فولاد مبارکه به صورت(

 1403/04/06

1403/04/06طراحی، خرید، نصب و راه اندازی چهارعدد خشک کن هوای فشرده جهت واحدهای گالوانیزه و رنگ 548596974
 جهت دریافت اسناد و کســب اطلاعات بیشــتر در خصوص فراخوانهای عمومی، ارزیابی کیفی، مناقصات و مزایدات به وبســایت شرکت به نشانی 
 www.msc.ir ، منوی خرید و تامین کنندگان، مناقصات مراجعه و طبق راهنمای موجود، نســبت به انتخاب مناقصه مورد نظر از طریق سیستم 
ارتباط با تأمین کنندگان   ) SRM( اقدام نمائید. اطالعات سایر فراخوانها از طریق سایت شرکت، قسمت اطلاعیه ها و کانال فراخوان های شرکت در 

شبکه های اجتماعی به نشانی @Ads_msc  قابل دسترس می باشد.
روابط عمومی شرکت فولاد مبارکه اصفهان : 03152731896 – 09010042627 

 روابط عمومی شرکت فولاد مبارکه اصفهان 
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اقتصاد2
ایران

 رشــد اقتصــادی بــا نفــت 
۵.۷ درصد شد

 )GDP( رشــد محصــول ناخالص داخلــی
در ســال ۱۴۰۲بــه قیمــت ثابــت ســال 
۱۳۹۰، معــادل ۵.۷ درصــد محصــول 
ناخالــص داخلــی و ۳.۴ درصــد محصول 
 ناخالــص داخلــی بــدون نفــت بــوده

 است.
به گزارش تسنیم، بر اساس آخرین محاسبات 
حســاب های ملی مرکــز آمار ایران، رشــد 
محصول ناخالص داخلی )GDP( در ســال 
۱۴۰۲ به قیمت ثابت ســال ۱۳۹۰، معادل 
۵.۷ درصــد محصــول ناخالــص داخلی و 
۳.۴ درصد محصول ناخالــص داخلی بدون 
نفت بوده اســت. رشــته فعالیت های گروه 
صنایع و معادن 6.۹ درصــد، گروه خدمات 
۵.۷ درصــد و گــروه کشــاورزی  منفــی 
 ۲.۲ درصد نســبت به ســال ۱۴۰۱رشــد 

داشتند.
بررسی رشــد اجزای تقاضای نهایی در سال 
۱۴۰۲نسبت به مدت مشابه سال قبل نشان 
می دهــد، هزینه مصرف نهایــی خصوصی 
۵.۲ درصد، هزینه مصرف نهایی دولت ۱6.۷ 
درصد، تشکیل ســرمایه ثابت ناخالص ۴.8 
درصد، صادرات کالا و خدمات ۱۳.۰ درصد 
و واردات کالا و خدمــات ۹.۵ درصد رشــد 

داشته است.
رشــد محصول ناخالص داخلی در سه ماهه 
چهارم ســال جاری بــه قیمت ثابت ســال 
۱۳۹۰، ۲.۹ درصد محصول ناخالص داخلی 
و ۰.۹۰.۹رصد محصول ناخالص داخلی بدون 
نفت می باشد. که رشــته فعالیت های گروه 
صنایع و معادن ۴.۹ درصد، گروه خدمات ۱.۵ 
درصد و گروه کشــاورزی ۰.6 درصد،نسبت 
 به ســه ماهــه چهارم ســال ۱۴۰۱رشــد 

داشته است.
در سه ماهه چهارم سال ۱۴۰۲۱۴۰۲ نسبت 
به مدت مشابه سال قبل هزینه مصرف نهایی 
خصوصی معــادل ۲.۷ درصد، هزینه مصرف 
نهایی دولت رشــدی معــادل ۱6.۷ درصد، 
تشکیل ســرمایه ثابت ناخالص ۴.۹ درصد، 
صادرات کالا و خدمات منفــی ۵.۵ درصد و 
واردات کالا و خدمات ۹.۱ درصد رشد داشته 

است.

بازار سهام همچنان سوار بر نوار 
خروج پول حقیقی ها

کارشــناس بــازار ســرمایه گفــت: بورس 
همچنــان با خروج ســنگین پــول حقیقی 
همراه اســت و در حالی که ارزش معاملات 
خرد ســهام در شــرایط جالبی نیســت و 
 محدودیت دامنه نوســان هــم مزید بر علت 

شده است.
رباب وفایی کارشناس بازار سرمایه گفت: این 
هفته نیز محدودیت دامنه نوســان ۲ درصد 
برای ســهام و ۴ درصد بــرای صندوق های 
ســهامی برقرار بود. بورس همچنان با خروج 
ســنگین پول حقیقی همراه است و در حالی 
که ارزش معاملات خرد ســهام در شــرایط 
جالبی نیست دامنه نوسان ۲درصد هم مزید 

بر علت شده است.
این کارشناس بازار ســرمایه در ادامه اظهار 
کرد: در میانه هفته شاهد بهتر شدن معاملات 
و افزایش نماد های مثبت بودیم که متاسفانه 
دوام نیاورد. تلاش بازار ســاز برای حمایت از 
سهام شــاخص ســاز در حالی ادامه دارد که 
سهام شرکت های کوچک و متوسط به حال 
خود رها شــده اند. تابلوی معاملات ماحصل 
وعده های اســت که بویی از واقعیت نداشت 
 و جز بازی با پــول و روان ســهامدار چیزی 

عاید نشد.
او در ادامه بیان کرد: اگر بازار در حال شناسایی 
یک کف جدید باشد نیاز دارد که چندین بار 
این ناحیه را تست کند و هیجان های افزایش 
تقاضا یا عرضه پیش می آید. این هفته بانکی ها 
با لیدری تجارت کمی بهتر معامله شدند، این 
نماد ها نیز ریزش های سنگینی تجربه کردند، 
بانک تجارت بر اثر تسویه مطالبات ارزی خود 
۱۹ همت شناسایی کرد. در همین مثبت های 
این گروه هم شاهد فروش حقیقی ها هستیم!

وفایــی در نهایــت گفت: ســاعت معاملات 
صندوق های سهامی و اهرمی مشابه سهام تا 
ساعت ۱۲:۳۰ شد. دلار نیما هم در ادامه روند 
رو به رشد خود به ۴۲.6۰۰ رسید و همچنین 
معاون وزیر صمت مطرح کرد که هفته ای یک 

روز برق واحد های صنعتی قطع می شود.

خبر

عضو هیات مدیره اتحادیه 
پوشــاک گفــت: در حال 
حاضر پوشاک استوک که 
در محلی های عجیبی نظیر 
طویله نگهداری می شوند، 
به بزرگ ترین تهدید صنعت پوشــاک ایران تبدیل 
شده اند. مجید افتخاری، عضو هیأت مدیره اتحادیه 
تولیدکنندگان پوشاک، در گفت وگو با مهر، ضمن 
اشاره به آمارهای متفاوت پیرامون اندازه بازار پوشاک 
کشور گفت: دولت و ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز، 
حجم بازار پوشاک را به ترتیب ۱۰ و ۵.۵ میلیارد دلار 
اعلام می کنند؛ در واقع هیچ آمار دقیقی از ســوی 
نهادهای ذی ربط اعلام نمی شود و همین اختلاف 
آماری در حجم پوشاک قاچاق کشور نیز وجود دارد.

وی ادامه داد: ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز، حجم 
پوشاک قاچاق را حدود ۱ میلیارد دلار اعلام کرده؛ اما 
طبق نظر فعالان حوزه پوشاک، حداقل حجم قاچاق 

در این حوزه ۳ میلیارد دلار است.
افتخــاری تصریح کــرد: حجم پوشــاک قاچاق 
را تا حدودی از روی ســکوهای فــروش، می توان 
محاســبه کرد، البته باید به این نکته توجه داشت 
که عرضه پوشاک قاچاق در نیمه دوم سال به علت 
نیاز بازار شــب عید، رونق بیشــتری پیدا می کند. 
عضو هیئت مدیره اتحادیه پوشاک ضمن قدردانی 
از مســئولان در خصــوص پلمب واحــد تجاری 
عرضه کننده پوشاک قاچاق در اینستاگرام، اعلا: کرد 
این انتظار وجود نداشت که دولت در ماه های ابتدایی 
سال، با عرضه کنندگان پوشاک قاچاق برخورد کند، 
اما برخوردها صورت گرفت و شرایط موجود حکایت 

از مسیر درست دارد.
وی افزود: برخوردها باید با عزم بیشتری انجام شود 
و روند آن ادامه دار باشــد. البته در مسیر برخورد با 
پوشاک قاچاق در سطح عرضه باید یک راهبُرد وجود 
داشته باشد، شاید بتوان گفت، مهم ترین راهبُرد )از 
مبادی ورودی تا سطح عرضه و حتی فضای مجازی( 

ناامن کردن زمینه برای عرضه پوشاک قاچاق است.
افتخاری در مرود مبنی بر عرضه پوشــاک قاچاق 
توســط یک پلتفرم خارجی، گفت: ســال گذشته 
اعلام کردیم که یک پلتفرم ترکیه ای، پوشاک خود 
را به صورتی پستی به ایران ارسال می کند، با وجود 
برخورد اولیه )فیلتر پلتفرم در ایران( اما این ســکو 
به عنوان عرضه کننده پوشاک قاچاق، همچنان بدون 
هیچ مشــکلی به فروش محصولات خود در کشور 

مشغول است.
این عضو اتحادیه پوشــاک از روند قاچاق پوشاک 
از طریق پســت انتقاد کرد و گفت: پســت یکی از 
مهم ترین درگاه های واردات کالای قاچاق اســت و 
باید در این خصوص تدبیری اندیشیده شود، درواقع 
پست به راحتی می تواند بسته های متعددِ ارسالی از 
یک نقطه یا برای یک نفر را رصد و در اختیار نهادهای 
نظارتی قرار دهد، به بیانی تعداد مرســولات پستی 
بیش از اندازه بالا، مشکوک بوده و نباید از کنار آن 

به راحتی عبور کرد.
وی افزود: از طرفی اگــر دولت به دنبــال واردات 

است؛ باید از مسیر قانونی صورت گیرد، البته بخش 
خصوصی هیچگاه تقاضایی نســبت به جلوگیری 
از واردات پوشــاک نداشــته و موضوع ممنوعیت 
واردات پوشاک به مسائل ارزی مرتبط است. به گفته 
افتخاری، ممنوعیت واردات نقش ویژه ای در افزایش 
تولید نداشته اســت، چرا که در سالیانی که شاهد 
ممنوعیت واردات نبودیم، تنهــا 6۰ میلیون دلار 
پوشاک وارد کشور می شــد، به بیانی در آن مقطع 
زمانی نیز شاهد واردات غیر رسمی یا همان قاچاق 

البسه به کشور بودیم.
عضو هیئت مدیــره اتحادیه پوشــاک تأکید کرد: 
تولیدکنندگان داخلی، پوشــاک خود را با رعایت 
تمامی قوانین یعنی پرداخت حقوق و دســتمزد، 
بیمه، مالیات و غیره عرضه می کنند؛ اما طرف مقابل، 
کالاهای استوک را با یک دهم قیمت خریداری و با 

دور زدن قوانینی نظیر مالیات، به فروش می رساند.
افتخاری، پوشاک استوک را عامل اصلی نابودی این 
صنعت اعلام و اظهار کرد: اگر پوشاک استوک در هر 
کشوری غیر از ایران نیز عرضه شوند، صنعت تولید 

پوشاک در آن کشور نابود خواهد شد؛ بنابراین باید 
عرضه این نوع پوشاک، جرم تلقی و مجازات کیفری 

برای آن در نظر گرفته شود.
این عضو اتحادیه پوشاک ادامه داد: از سوی دیگر، 
پوشاک استوک روش حمل نقل صحیحی هم ندارند، 
به عنوان نمونه در محل نگهداری گاو و گوسفند قرار 
داده می شوند، درواقع محل های نگهداری پوشاک 
استوک، باعث آلودگی البسه و به خطر افتادن سلامت 
مردم می شود. از طرفی این کالاها در هیچ جای دنیا 
اجازه عرضه ندارند؛ درحالی که این پوشاک معیوب و 
غیربهداشتی، در ایران بدون هیچ مشکلی به فروش 
می رســند. وی افزود: امروزه کشــور ما در صنعت 
پوشاک توان رقابت با بســیاری از برندهای مطرح 
دنیا را دارد؛ اما با واردات پوشاک معیوب و استوک، 
به علت قیمت بســیار پایین، توانِ رقابتی پوشاک 
باکیفیتِ داخلی در مقابل پوشاک دست دوم، معیوب 

و غیربهداشتی از بین خواهد رفت.
افتخاری، ضمن اشــاره به اینکه کالاهای استوک 
در خوش بینانه ترین حالت، ممکن است نقص فنی 
داشته باشند، گفت: ایراد مواد اولیه، از مد افتادنی یا 
خارج از فصل بودن در پوشاک استوک وجود دارد، 
همچنین به سبب کنترل کیفیت در واحدهای تولید، 
پوشاکی که آزمون فوق را با موفقیت طی نمی کنند، 
از چرخه عرضه خارج می شــوند، همین امر سبب 
شده که پوشاک بی ارزشِ استوک به صورت کیلویی 

به فروش برسد.
به گفته این عضو اتحادیه پوشاک، واردات پوشاک 
استوک از مســیرهای مختلفی صورت می گیرد، 
به عنوان نمونه البســه از مرز پاکستان و سیستان و 
بلوچستان، پوشاک بنگلادشی به صورت دریایی از 
امارات، »تاناکورا« و رده خارج از سنندج و پوشاک 
استوک اروپایی از آذربایجان غربی به ایران قاچاق 
می شــوند. افتخاری گفت: برای حل معضل چرخه 
عرضه پوشاک قاچاق، باید تمامی نهادهای حاکمیتی 
وارد شوند، درواقع فارغ از کنترل نقاط ورودی کالا، 
باید در ســطح عرضه )بــازار و درعین حال فضای 

مجازی( نیز بازرسی دقیق و مستمر صورت گیرد.

ورود پوشاک قاچاق بسیار گسترده است

تشدید برخورد با پوشاک قاچاق

پرداخت ۹۵ همت تسهیلات 
نهضت ملی مسکن

مدیرعامل بانک مســکن گفت: ۷۵ درصد از 
تامین مالی نهضت ملی مســکن در سیستم 
بانکی کشور را برعهده داشته ایم. سیدعباس 
حســینی اظهار کرد: بانک مسکن به عنوان 
بانک تخصصی در حوزه مسکن و ساختمان 
ازابتدای دولت ســیزدهم در جهت ماموریت 
و رسالت خود همراه و همگام با اهداف شهید 
آیت الله رئیسی به مشــارکت حداکثری در 
ساخت و پیشبرد نهضت ملی مسکن پرداخته 

است.
وی ادامه داد: بانک مسکن با پرداخت ۹۵ هزار 
میلیارد تومان به عنوان ســهم الشرکه طرح 
نهضت ملی مسکن بیش از ۷۵ درصد از تامین 
مالی این طرح را در سیستم بانکی کشور عهده 
دار بوده است. وی افزود: بانک مسکن به همراه 
شرکت های زیرمجموعه تلاش می کند مهم 
ترین دغدغه مردم عزیز را که تامین مســکن 

است برطرف کند.

تمامی کالاها شناسه دار می شوند
مدیــرکل دفتر خدمــات فنی و مهندســی 
وزارت صمــت گفــت: 8 هــزار ســرفصل 
بــرای شناســه کالا تعریف شــده کــه تا 
 پایان ســال تمامــی کالاهــا شناســه دار 

خواهند شد.
حمید محله ای، مدیرکل دفتر خدمات فنی و 
مهندسی وزارت صمت اظهار کرد: بر اساس 
ماده ۱۳ قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز و آئین 
نامه مربوطه، وزارت صمت مکلف شده است 
که برای تمامی کالا شناسه تعریف کند. این 
فرآیند هم اکنون برای 8 هزار سرفصل آماده 
شــده و امکان شناســه گذاری ایجاد شده و 
اخیراً هم 68 تعرفه جدید به این موضوع اضافه 

شده است.
وی گفت: ما مکلف هســتیم تا پایان ســال 
تمامی کالا شناســه گذاری کنیــم چراکه 
طبق قانــون واردات کالا منوط به شناســه 
 کالا اســت و ایــن زیرســاخت را آمــاده 

کرده ایم.
محله ای اظهار کرد: زیرساخت های لازم برای 
دریافت شناســه طراحی شــده و گروه های 
که اقدام بــه واردات کالا می کننــد باید این 
شناسه ی کالا را دریافت کند. با ایجاد شناسه 
کالا کالاهای که وارد می شــود کاملًا شفاف 
شده و مشخصات کشور سازنده و نام تجاری 

درج می شود.
این مقام مســؤول در مصاحبه رادیویی بیان 
کرد: در حوزه عرضه کالا اگــر کالایی دچار 
مشکل شــود چه در بخش فروشنده چه در 
بخش خریدار شفافیت در زنجیره تأمین کالا 
ایجاد می شود. شــفافیت در زنجیره تأمین و 
شفافیت در مناسبات تجاری و ایجاد تضمین 

کیفیت از جمله مزایای شناسه کالا است.  

رشد فصلی بخش کشاورزی 
مثبت شد

قائم مقام معاون برنامه ریزی و اقتصادی وزارت 
جهاد کشــاورزی از مثبت شدن رشد فصلی 

بخش کشاورزی در زمستان ۱۴۰۲ خبر داد.
غلامحسن نجفی علمدارلو، قائم مقام معاون 
برنامه ریزی و اقتصادی وزارت جهاد کشاورزی 
بیان کرد: اتخاذ سیاست های نامناسب، عدم 
سرمایه گذاری کافی و قهر طبیعت، از عوامل 
کاهنده رشــد ارزش افزوده بخش کشاورزی 
طی سالیان اخیر بوده اســت؛ اما با توجه به 
برنامه ریزی های صورت گرفته در سال گذشته 
و اتخاذ سیاســت های محرک تولید، بخش 
کشــاورزی از یک رکود تقریباً ۳ ساله خارج 
شده و در زمستان ۱۴۰۲، رشد مثبت ۰.6 را 

تجربه کرده است.
وی افزود: با توجه به این شرایط، انتظار می رود 
که این بخش بتواند در ســال ۱۴۰۳، به طور 
کامل از رکود خارج شده و به تداوم رشد کل 
اقتصاد نیز مساعدت کند. اما برای تحقق این 
امر، علاوه بر تزریق ســرمایه کافی و به موقع، 
تداوم سیاست های توسعه صادرات محصولات 

کشاورزی و غذایی نیز ضرورت دارد.
نجفی علمدارلــو گفت: باور بــه این دو اصل 
اساسی، می تواند درجه اطمینان برای تداوم 
رشد کشاورزی در ســال های آتی را افزایش 
دهد، ضمن این که به تنظیم بازار داخلی نیز 
کمک خواهد کرد، چرا که در مقایسه با روش 
»ذخیره سازی کالاها« هزینه کمتر و کارایی 

بالاتری خواهد داشت.
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معاون مسکن روســتایی و بازسازی بنیاد مسکن 
جزییات واگذاری یک میلیون قطعه زمین رایگان 
به طور ۹۹ سال اجاره رایگان را به واجدان شرایط 

تشریح کرد.
مجید جودی، معاون مسکن روستایی و بازسازی 
بنیاد مســکن در حاشیه نمایشــگاه آبادیران در 
جمع خبرنگاران با اشاره به واگذاری یک میلیون 
قطعه زمین به محرومان روســتایی و همچنین 
متقاضیان برای مهاجرت معکوس اظهار داشت: 
ســهم واگذاری زمین در دو سال ۱۴۰۲ و ۱۴۰۳ 
یک میلیون قطعه زمین اســت که تا کنون 6۰۰ 
هزار زمین در سامانه بارگذاری شده که تا کنون 
8۵ هزار قطعه زمین به افراد واجد شــرایط یعنی 
محرومان ساکن در روستا و افرادی که مهاجرت 

معکوس به روستا داشتند، واگذار شده است. وی 
تاکید کــرد: این اراضی به صــورت رایگان یعنی 
اجاره ۹۹ ساله به واجدان شــرایط ارایه می شود 
و این واگذاری ها در راســتای محرومیت زدایی و 
ساخت مسکن محرومان و طبق تفاهم نامه با بنیاد 
مستضعفان و دستگاه های حمایتی تسهیلات ۱۵۰ 
میلیون تومانی بلاعوض علاوه بر تسهیلات مسکن 
روستایی به دهک های یک تا ۴ پرداخت می شود.

معاون مســکن روســتایی بنیاد مســکن گفت:  
مقاوم سازی و بازسازی واحدهای مسکن روستایی 
یکــی از مهم ترین برنامه هــا و اولویت های بنیاد 
مسکن بوده است و در استان هایی مانند سیستان 
و بلوچستان تا کنون حدود ۷۰ درصد از واحدهای 
مسکونی مقاوم سازی و نوسازی شده است  که  به 

همین دلیل در سیل اخیر واحدهای کمتری دچار 
خسارت شدند. جودی افزود: برای واحدهای که 
در سیل اخیر دچار خسارت شده اند علی الحساب 
تســهیلات ۳۵۰ میلیون تومانی قرض الحسنه و 
۱۰۰ میلیون تومان  هم بلاعوض در نظر گرفته ایم 

که پس از تصویب پرداخت خواهد شد.
همچنین رضا حمیدی، مدیرکل دفتر مســکن 
روستایی بنیاد مسکن با اشــاره به روند پرداخت 
وام مسکن روستایی گفت: از بهمن سال گذشته 
که سقف وام به ۳۵۰ میلیون رســید تا به امروز 
تقریبــا ۲8۰ هزار متقاضی بــرای دریافت وام به 
بانک عامل معرفی کــه ۱8۰ هزار فقره به مرحله 
انعقاد قرارداد رســیدند. وی ادامه داد: متاسفانه 
شعب بانکی استانی که تراز آنها منفی است روند 

کُندی در پرداخت تسهیلات دارند. مدیرکل دفتر 
مسکن روستایی بنیاد مســکن تاکید کرد: مردم 
از بین وام ۳۵۰ میلیون تومانی ســاخت مسکن 
روســتایی و وام ۵۵۰ میلیون تومانی نهضت ملی 
مســکن اخذ وام ۳۵۰ میلیون تومانی را ترجیح 
می دهند چراکه ســود آن بســیار کمتر اســت. 
حمیدی در پاسخ به ســوال ایلنا مبنی بر اینکه 
بنیاد تا کنون چه میــزان وام بلاعوض پرداخت 
کرده است، گفت: از سال ۹۴ تا کنون بنیاد مسکن 
۱۱ هزار میلیارد تومان وام بلاعوض برای مسکن 
محرومان پرداخت کــرده  و در این مدت زمان از 
محل تفاهمنامه با دستگاه های متعدد ۲۵۰ هزار 
 واحد مســکن برای محرومان ســاخته و تحویل 

شده است.

بر اســاس تفاهمنامه معاونت توســعه روستایی 
روســتایی و مناطق محروم کشــور بــا معاونت 
رئیس جمهــور در امــور زنــان و خانــواده، وام 
اشــتغال ۲۰۰ میلیون تومانی به زوجین روستایی 
متولد دهه 6۰ با بهره بانکی چهار درصد امســال 
پرداخت می شود. به گزارش تســنیم تفاهمنامه 
معاونت توســعه روســتایی روســتایی و مناطق 
محروم کشــور با معاونت رئیس جمهــور در امور 
زنــان و خانــواده، بــرای پرداخت وام اشــتغال 
۲۰۰ میلیــون  تومانی قرض الحســنه به زوجین 
 روستایی متولد دهه 6۰، در محل معاونت زنان به

 امضا رسید.
سیدامیرحســین مدنــی در مراســم امضای این 
تفاهمنامه با بیــان اینکه هدف ایــن تفاهم نامه 
حمایت از تشــکیل، تحکیم و تعالــی خانواده در 
مناطق روستایی، عشــایری و محروم کشور است 
گفت: بر اســاس تفاهم نامــه امــروز از منابع این 
معاونت تسهیلات اشــتغال ۲۰۰ میلیون تومانی 
قرض الحســنه ۴ درصدی به زوجین روســتایی 
 متولــد دهــه 6۰ در ســال جــاری پرداخــت 

می شود.
معاون توسعه روستایی روستایی و مناطق محروم 
کشــور ادامه داد: ارائــه این تســهیلات با هدف 
جلوگیری از افزایش ســن ازدواج و تسهیل اجرای 
سیاستهای جوانی جمعیت و فرزند آوری و اجرای 
برنامه های مشــترک در راســتای توانمندسازی 

اقتصادی زنان انجام می شود.
وی با اشاره به توجه ویژه شهید آیت الله رئیسی به 
روستاها و مناطق محروم با تشریح عملکرد دولت 
ســیزدهم در تکمیل زیرســاخت های عمرانی و 
اشتغال روستایی در حوزه روستایی گفت: در دولت 
سیزدهم اقدامات بسیار ویژه ای در حوزه روستایی 
کشور انجام شد که باتوجه نســبت به دولت های 

قبلی کم نظیر بود. مدنی افزود: در این دولت 6 هزار 
و 88۰  کیلومتر راه آسفالته، ۳۲ هزار کلاس درس، 
آســفالت معابر ۱۵ هزار روستا، مقاوم سازی  ۷۴۰ 
هزارواحد  مسکن روستایی، آبرسانی به ۵ هزار ۲8۳ 
روستا، دسترســی به اینترنت برای  ۷۵۰۰ روستا، 
گازرسانی به 6 هزار و ۳۵۴ روســتا، احداث ۵۱۹ 
واحد خانه بهداشت، برق رســانی به ۵۱۰ آبادی و 
احداث ۲۴۲ واحد شبکه مرکز جامع سلامت انجام 
شد که مجموعا ۲8 هزار و ۵۲۷ پروژه با اعتبار بیش 
 از ۱6۱ هزار میلیارد تومان در ۲۵ هزار ۷۵۱ روستا

 صورت گرفت.
معاون توسعه روستایی روستایی و مناطق محروم 
کشور درباره آمار اشتغالزایی در روستاهای کشور 
افزود: در دولت سیزدهم برای ۹۵۲ هزار و 6۳۵ نفر 
روستایی با تسهیلات ۱۴۰ همت اشتغالزایی صورت 
گرفت. دبیر شورایعالی جهادسازندگی با اشاره به 
راه اندازی پویش چله خدمت به یاد شــهید آیت 
الله رئیســی گفت: در این پویش بیش از ۴ میلیون 
خدمت توسط بیش از ۲6۰ هزار نفر از مردم به یاد 
شهید آیت الله رئیســی انجام شده است که افتتاح 
حدود ۳ هزار و ۷۰۰ طرح دولتی نیز به این پویش 

اضافه خواهد شد.
انسیه خزعلی نیز در این مراســم با بیان گزارشی 
از میزان وام پرداخت شده به زوجین دهه شصتی 
روستایی در سال گذشــته طی تفاهم قبلی گفت: 
باید شــرایط اعطای وام توسط بانکها تسهیل شود 
تا افراد بیشــتری بتوانند از این وام استفاده کنند. 
معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده افزود: 
باتوجه به اینکه مردان برای اشــتغال از روستا به 
شــهرها مهاجرت مــی کنند ایــن تفاهمنامه در 
جهت افزایش جمعیت و فرزنــدآوری و همچنین 
 مهاجــرت معکــوس روســتائیان بســیار موثر 

خواهد بود.

معاون وزیر نفت با اشاره به اینکه ۷۵ درصد بنزین 
تولیدی دارای اســتاندارد یورو ۴ و ۵ است، گفت: 
با راه اندازی واحدهای توســعه ای پالایشــگاه ها 
۱۰۰درصد بنزین تولیدی دارای اســتاندارد یورو 

خواهد شد.
به گزارش وزارت نفت، جلیل ســالاری مدیرعامل 
شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی 
در دوازدهمین نشســت بررســی تازه ترین وضع 
طرح های کیفی سازی فرآورده ها با اولویت کاهش 
نفت کوره که امــروز )چهارشــنبه، ۲۳ خرداد( با 
حضور جمعی از مدیران عامل شرکت های پالایشی 
به میزبانی پالایشگاه نفت تهران برگزار شد، اظهار 
کرد: بخشی از واحدهای توسعه ای پالایشگاه تهران 
در دهه گذشته به بهره برداری رسید و همسو با آن، 
پروژه های تازه ای تعریف شــد که مدت ها متوقف 
شده بودند؛ از جمله واحد بنزین سازی که بنا بود در 
این واحد، روزانه 6.۵ میلیون لیتر بنزین تولیدی در 

این پالایشگاه به استاندارد یورو ۴ و ۵ برسد.
معاون وزیــر نفت در امور پالایــش و پخش افزود: 
روند پیشــرفت پروژه ها از ۴ ماه گذشته تاکنون با 
حضور مدیرعامل و اعضــای جدید هیئت مدیره از 
جمله پروژه بنزین سازی به حجم قابل توجهی رو به 
افزایش است و امیدواریم تا پایان امسال بخشی از 

پروژه نهایی شود.
وی بیان کــرد: ۷۵ درصــد بنزین کشــور دارای 
استاندارد یورو اســت که امیدواریم با افزوده شدن 
تولیدات کیفی پالایشــگاه های تهران و شیراز )که 
طرح افزایش کیفیت آن در شــهریور امسال آماده 
بهره بــرداری می شــود( و نیز بخشــی از فاز دوم 
پالایشگاه آبادان، ۱۰۰ درصد بنزین تولیدی کشور 

با استاندارد یورو، تولید خواهد شد.
سالاری همچنین با اشــاره به اینکه در بخش نفت 
کوره پروژه ها زمان بر است، ادامه داد: در این بخش 

نیز همه شــرکت ها کار خود را آغاز کردند و دانش 
فنی آن بومی شده و قراردادها نیز امضا شدند. وی 
تأکید کرد: بخشی از واحدهای پالایشی نیز از سال 
۱۴۰۲ کار خود را در زمینه طرح های ارتقای کیفی 
نفت کوره آغاز کرده اند که با توجه به متفاوت بودن 
ظرفیت نفت کوره واحدهــا، این واحدها به تدریح 

عملیاتی می شوند.
معاون وزیر نفت در امور پالایش و پخش، با اشــاره 
به اینکه سه پالایشگاه اصفهان، بندرعباس و تهران 
در زمینه اجــرای طرح های ارتقــای کیفی نفت 
کوره پیشرو هســتند، گفت: پالایشــگاه تهران با 
استفاده از بســته دانش فنی تدوین شده در کشور 
)پالایشگاه نفت اصفهان( پیشرفت خوبی در اجرای 
این پروژه داشته اســت و امیدواریم تا یکی دو ماه 
آینده عملیات اجرایی آن آغاز شود که سبب ایجاد 

ظرفیت اشتغال زایی برای ۵ هزار نفر خواهد شد.
ســالاری ابراز امیدواری کرد: امیدواریم با اجرای 
طرح های جامــع ارتقای کیفی نفــت کوره طبق 
برنامــه زمان بندی بتوانیم تکلیــف قانونی در این 
زمینه مبنی بر اختصــاص منابع حاصل از درآمد و 
سود شرکت های پالایشــی برای اجرای طرح های 
کیفی سازی را اجرا کنیم و در بازه زمانی تعیین شده، 
نفت کوره باکیفیت را در واحدهای پالایشی تولید و 

چالش های این بخش را رفع کنیم.
در دوازدهمین نشســت بررســی تازه ترین وضع 
طرح های کیفی سازی فرآورده ها با اولویت کاهش 
نفت کوره که بــا حضور مدیرعامل شــرکت ملی 
پالایش و پخــش فرآورده های نفتی برگزار شــد، 
مدیران عامل شرکت های پالایشی به ارائه گزارشی 
از وضع اجرای این طرح ها در واحدهای زیرمجموعه 
خود پرداختند و موانع و چالش های موجود بر سر 
راه پروژه ها و راه حل هــای موجود در همه واحدها 

به طور جداگانه بحث و بررسی شدند.

جزییات ارائه یک میلیون قطعه زمین رایگان به مردم

۷۵ درصد بنزین تولیدی استاندارد یورو ۴ و ۵ داردپرداخت وام اشتغال به زوجین روستایی 
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مدیرعامل توانیر با بیــان اینکه میزان ناترازی در 
تابستان امســال حدود ۱۰ هزار مگاوات است، 
گفــت: وزارت نیرو برنامه ریزی کرده متناســب 
با احداث نیروگاه جدید حــدود ۳ هزار مگاوات 
نیروگاه فرســوده به تدریج بازنشســته شــوند. 
مصطفی رجبی مشــهدی درباره حجم ناترازی 
برق در تابستان سال جاری اظهار داشت: میزان 
ناترازی در تابستان امسال حدود ۱۰ هزار مگاوات 
اســت و این در حالی اســت که در ابتدای دولت 
این عدد حدود ۱۵ هزار مگاوات بود که با احداث 
نیروگاه جدید و ارتقای نیروگاه های موجود حدود 
۹ هزار مگاوات به ظرفیت تولید برق کشور اضافه 

شد.
وی افزود: علاوه بر احــداث و ارتقای نیروگاه ها؛ 
برنامه های مدیریت مصرف را نیز در دســتور کار 
داریم تا بتوانیم حجم ناترازی را کاهش دهیم از 
جمله برنامه های امســال ما پویش باانرژی است 
که از همه مشترکان خانگی و تجاری که به لحاظ 
تعدادی ۳۲ میلیون مشترک هستند و به لحاظ 
حجم مصرف تقریبا نیمی از مصرف کشــور را به 

خود اختصاص می دهند؛ دعوت می کند با کاهش 
مصرف به بخش مولد کشــور کمک کنند که در 
ســاعات اوج مصرف از انرژی بیشتری برخوردار 
شوند. مدیرعامل شــرکت توانیر درباره اظهارات 
اخیر مقامات شرکت ملی گاز مبنی بر عدم تامین 
ســوخت نیروگاه های با راندمان کم توضیح داد: 
خوشبختانه نیروگاه های جدیدی که وزارت نیرو 
احداث می کند راندمان بالایی دارند نیروگاه های 
ســیکل ترکیبی کلاس F با راندمان ۵۵ درصد 
و نیروگاه هــای جدید همگی از ســوخت مکفی 
برخوردار هســتند و برای ســایر نیروگاه ها هم 
متناســب با نیاز مصرف تاکنون سوخت تامین 

کردند و مشکلی نداشته ایم.
وی تاکید کرد: درصد کمی از نیروگاه های کشور 
راندمان پاییــن دارند که صرفــا در اوج مصرف 
تابستان در مدار تولید قرار می گیرند و حتی برنامه 
خرید بــرق از آنها هم فقط برای دوره تابســتان 
تنظیم می شود و در سایر فصول از ظرفیت تولید 
این نیروگاه ها استفاده نمی شود به دلیل اینکه نیاز 

مصرف کشور هم به تولید برق زیاد نیست.

رجبی مشهدی درباره بازنشستگی نیروگاه های 
کم راندمان گفــت: وزارت نیرو برنامه ریزی کرده 
متناســب با احداث نیروگاه جدید حدود ۳ هزار 
مگاوات نیروگاه فرسوده که صرفا در اوج مصرف 
مورد استفاده قرار می گیرند به تدریج بازنشسته 
شــوند و از نیروگاه جدید با راندمان بالا استفاده 

کنیم.
وی درباره اســتفاده از نیروگاه های تجدیدپذیر 
به جــای نیروگاه های فرســوده تصریــح کرد: 
نیروگاه هــای تجدیدپذیر برنامــه خاص خود را 
دارند، برنامه احداث ۳۰ هزار مگاواتی را داریم که 
ظرف برنامه هفتم توسعه باید بتوانیم به ظرفیت 
تولید نیروی برق کشــور اضافه شود، همچنین 
برنامه وزارت نیرو احداث حدود ۱۰ هزار مگاوات 
نیروگاه تجدیدپذیر است که اکنون حدود ۱۳ هزار 
مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر در کشــور در دست 
ساخت است، بخشی از ســوی صنایع در دست 
ساخت اســت و برخی هم از طریق قرارداهایی 
است که شرکت ســاتبا تنظیم می کند؛ احداث 

خواهد شد.

پیش بینی رشد اقتصاد جمهوری اســلامی ایران از 
سوی بانک جهانی در ســال ۲۰۲۴-۲۰۲۵ به میزان 
۵ درصد اعلام شد که در مقابل رقم ۳.۸ درصد سال 
۲۰۲۲ قرار دارد. بانک جهانی پیش بینی رشد اقتصاد 
جهانی برای ســال جاری را به ۲.۶ درصد افزایش داد 
که این رقم نسبت به پیش بینی قبلی آن ۰.۲ درصد 

صعود کرده است.
این بانک در آخرین گزارش چشم انداز اقتصاد جهانی 
خود اعلام کرد پیش بینی می شــود که این رقم برای 
اولین بار طی سه سال گذشته با وجود تشدید تنش های 
ژئوپلیتیکی و نرخ های بهره بالا نسبت به سال گذشته 
ثابت بماند. بر اساس این گزارش، بازنگری رو به بالا با 

ادامه رشد قوی در ایالات متحده انجام شده است.
بانک جهانی پیش بینی کرد که رشد تولید ناخالص 
داخلی )GDP( در ســال های ۲۰۲۵-۲۰۲۶ به طور 
متوسط به ۲.۷ درصد افزایش یابد که کمتر از میانگین 
۳.۱ درصد در دهه قبل از همه گیری است. ایندرمیت 
گیل، اقتصاددان ارشد گروه بانک جهانی گفت چهار 
سال پس از تحولات ناشی از همه گیری، درگیری ها، 
تورم و انقباض پولی، به نظر می رسد که رشد اقتصاد 

جهانی ثابت باقی مانده است. پیش بینی می شود که 
تولید ناخالص داخلی در اقتصادهای در حال توسعه 
در ســال های ۲۰۲۴-۲۰۲۵ به طور متوسط چهار 
درصد افزایش یابد و طی سال جاری در اقتصادهای 
پیشــرفته ۱.۵ درصد صعود کند و در سال آینده به 
۱.۷ درصد برســد. گیل بر نیــاز اقتصادهای در حال 
توسعه برای یافتن راه هایی در تشویق سرمایه گذاری 
خصوصی، کاهش بدهی عمومــی و بهبود آموزش، 
بهداشت و زیرساخت های اساســی تاکید کرد. این 
گزارش تاکید کرد که انتظار می رود از هر چهار اقتصاد 
 در حال توسعه یک کشور فقیرتر از سال ۲۰۱۹ باقی

 بماند.
بانک جهانی در آخرین گزارش چشم انداز رشد اقتصاد 
جهانی اعلام کرد که انتظار دارد تولید ناخالص داخلی 
)GDP( در ایالات متحده در سال ۲۰۲۴ به میزان ۲.۵ 
درصد رشد کند که به طور قابل توجهی از پیش بینی 
اعلام شده در ماه ژانویه که ۱.۶ درصد بود، بیشتر شده 
است همچنین در سال آینده رشد ۱.۸ درصدی ثبت 
کند که این ارقام به ترتیــب ۰.۹ و ۰.۱ امتیاز صعود 

کردند.

بانک جهانی پیش بینی رشد خود برای چین در سال 
جاری را ۰.۳ درصد افزایش داد و به ۴.۸ درصد رساند 
که دلیل آن فعالیت اقتصادی قوی تر از حد انتظار در 
اوایل سال ۲۰۲۴، به ویژه در بخش صادرات بوده است. 
پیش بینی می شــود دومین اقتصاد بزرگ جهان در 
سال ۲۰۲۵ با ۰.۳۲ درصد کاهش نسبت به گزارش 

ماه ژانویه، ۴.۱ درصد رشد کند.
پیش بینی می شود که رشــد تولید ناخالص داخلی 
منطقه یورو در ســال ۲۰۲۴ به ۰.۷ درصد برسد که 
همان میزان اعلام شده در گزارش قبلی است و رقم ۱.۴ 

درصد را در سال ۲۰۲۵ ثبت کند.
پیش بینی رشــد اقتصاد جمهوری اسلامی ایران در 
ســال ۲۰۲۴-۲۰۲۵ به میزان ۵درصد اعلام شد که 
در مقابل رقم ۳.۸ درصد سال ۲۰۲۲ قرار دارد. بانک 
جهانی اعلام کرد در میان صادرکنندگان نفت، برآورد 
می شود که رشد جمهوری اسلامی ایران در سال مالی 
۲۰۲۳-۲۰۲۴ به پنج درصد افزایش یابد. از آنجایی که 
این کشور از توافق اوپک پلاس مستثنی شده است، 
تولید و صادرات نفت افزایش یافته و رشــد در بخش 

غیرنفتی از جمله خدمات نیز قوی بوده است.

از ابتدای ســال ۱۴۰۳ تاکنون ۱۰ میز خدمت برای 
اصناف و مودیان مالیاتی در حــوزه اداره کل مالیات 
جنوب تهران تشکیل شده است. طی سال های اخیر و به 
منظور آگاه سازی و ارائه خدمات بهتر به مودیان مالیاتی، 
ادارات کل سازمان امور مالیاتی کشور اقدام به برگزاری 
میز خدمت کرده اند. در ادامه این روند، طی سال ۱۴۰۳، 
۱۰ میزخدمت تنها در حوزه اداره کل جنوب اســتان 
تهران برگزار شــده اســت. این ۱۰ میزخدمت برای 
اتحادیه فروشــندگان موتورسیکلت،دوچرخه و لوازم 
یدکی تهران، اتحادیه تالارهای پذیرایی و تجهیز مجالس 
تهران، اتحادیه تولیدکنندگان و فروشندگان مصنوعات 
سیمانی و لوازم فلزی ساختمانی تهران، اتحادیه صنف 
فروشندگان،سازندگان باتری و خدمات برق تخصصی 
خودرو تهران، اتحادیه صنف فروشــندگان میخ،قفل 
و لولای تهران، اتحادیه صنف پارچه فروشــان تهران، 
اتحادیه عکاسان و فیلمبرداران، اتحادیه بنکداران مواد 
غذایی و اتحادیه صنف فروشندگان آهن و فولاد و فلزات 

شهر تهران تشکیل شده است.
لازم به ذکر است، در جلســات برگزار شده با اتحادیه 
اصناف مختلف، آمار مربوط به اظهارنامه های مالیاتی 
و فرم تبصره ۱اشــخاص حقیقی صنف مورد نظر در 
محدوده ی جغرافیایی اداره کل مالیاتی جنوب تهران، 
عملکرد ۱۴ و ۱۴۱تشویق به تسلیم فرم تبصره ماده 
۱۰۰ ق.م.م و تبیین دستورالعمل تبصره مذکور، تشویق 
به اجرای قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان 
با بیان مزایای آن از جمله :شفافیت اقتصادی،عدالت 
مالیاتی و افزایش رضایت مندی مردم و هوشمند سازی 

فرآیندهای مالیاتی، رفع ابهامات مربوط به قانون پایانه 
های فروشگاهی و ســامانه مودیان، مسائل مربوط به 
اینتاکد فعالیت های شغلی، مطرح کردن مزایای تبصره 
ماده ۱۰۰ ق.م.م از جمله اقســاط در نظر گرفته شده، 
مسائل و مشکلات مرتبط با تبصره ماده ۱ق.م.م و ماده 
۹۵ ق.م.م و ارائه راهکارهای مناسب و همچنین اعلام 
آمادگی جهت برگزاری کلاس های آموزشی به هر یک 
از اصناف اعلام شده است. حسینی مدیرکل مالیاتی 
جنوب تهران در خصوص مزایای اســتفاده مودیان از 
قانون پایانه های فروشگاهی در میزخدمت برگزار شده 
در اتحادیه فروشندگان موتورسیکلت،دوچرخه و لوازم 
یدکی تهران گفته است که شفافیت اقتصادی،عدالت 
مالیاتی و افزایش رضایت مندی مردم و هوشمند سازی 
فرآیندهای مالیاتی، رفع ابهامات مربوط به قانون پایانه 
های فروشگاهی و سامانه مودیان، اعلام آمادگی کامل 
جهت برگزاری کلاس های آموزشی به ویژه قانون پایانه 
های فروشگاهی و ســامانه مودیان، معرفی کارگروه 
پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان جهت مشاوره 
و پاسخگویی به ســوالات مودیان محترم، دعوت به 
ملاقات حضوری و چهره به چهره جهت بررسی حل 
مسائل مالیاتی مودیان محترم، مهم بودن تکریم ارباب 
رجوع و افزایش رضایت مندی مردم، بررسی ظرفیت 
های ماده ۲۳۸ ق.م.م و آییــن نامه ۲۱۹ ق.م.م جهت 
تسهیل در قطعی سازی پرونده های مالیاتی و کاهش 
ارسال پرونده ها به مرحله دادرسی از جمله ظرفیت های 
اجرای قانون پایانه های فروشــگاهی و سامانه مودیان 

توسط مودیان است

طبق اعلام مسئولان وزارت کار در ۲.۵ سال گذشته 
بیش از ۲ میلیون و ۷۰۰ هزار شــغل در کشور ایجاد 
شده و نرخ بیکاری کشور تا پایان سال گذشته به ۸.۱ 
درصد رسیده است. در طول دهه های اخیر رکورد تک 
رقمی شدن نرخ بیکاری و رسیدن آن به زیر ۹ درصد 
به نام دولت سیزدهم ثبت شد که مربوط به سال ۱۴۰۲ 
بوده و به رقم ۸.۱ درصد رسیده اســت. درواقع در ۳ 
سال خدمت دولت سیزدهم نرخ بیکاری تک رقمی 
و به زیر ۱۰ درصد رسیده که نشانگر تلاش برای ایجاد 
اشتغال، بهبود فضای کســب و کار و برقراری امنیت 
شغلی نیروهای کار بوده است. به اذعان کارشناسان، 
دولت کمتر از ۳ سال به نرخ بیکاری تک رقمی رسید 
و نرخ بیکاری به شکل مستمر کاهشی شد، همچنین 
نرخ بیکاری زنان در کمتر از سه سال به پایین ترین حد 
خود رسید و نرخ مشارکت اقتصادی نیز نه تنها در هیچ 
فصلی کاهشی نبود بلکه افزایش داشت. گزارش مرکز 
آمار ایران نشان می دهد که در سال ۱۴۰۲ به میزان 
۴۱.۳ درصد جمعیت ۱۵ ساله و بیش تر از نظر اقتصادی 
فعال بوده اند، یعنی در گروه شــاغلان یا بیکاران قرار 
گرفته اند. بررســی تغییرات نرخ مشارکت اقتصادی 
بیانگر آن است که این نرخ نســبت به سال قبل ۰.۴ 
درصد افزایش یافته است. بررسی روند تغییرات نرخ 
بیکاری نیز نشان می دهد که این شاخص کاهشی بوده 
و نسبت به سال ۱۴۰۱، ۰.۹ درصد کاهش یافته است.

در ســال ۱۴۰۲ نرخ بیکاری کل کشور در کانال ۸.۱ 
درصد قرار گرفت که رکورد کمترین میزان ثبت نرخ 
بیکاری در طول دهه های گذشــته به شمار می رود. 

همچنین با تلاش دســتگاه های اجرایی رشد قابل 
توجهی در زمینه اشتغال صورت گرفت و هدفگذاری 

ایجاد یک میلیون شغل در کشور محقق شد.
در هفتمین نشست شورای عالی اشتغال که اخیرا برگزار 
شد، گزارشی از آخرین دستاوردهای دولت سیزدهم در 
حوزه اشتغال و بازار کار ارائه شد. به موجب این گزارش، 
از نیمه دوم سال ۱۴۰۰ تا پایان سال ۱۴۰۲ بیش از ۲ 
میلیون و ۷۲۰ هزار فرصت شغلی در کشور ایجاد شده 
است. نرخ بیکاری کل کشور نیز از ۹.۲ درصد در سال 
۱۴۰۰ به ۸.۱ درصد تا پایان سال ۱۴۰۲ رسیده است. 
پرداخت بیش از ۱۶۰ همت تســهیلات اشتغالزایی و 
توسعه مشاغل خانگی از طریق تسهیل صدور مجوزهای 
کسب و کار از جمله دستاوردهای دولت در حوزه کسب 
و کار و رونق اشتغال بوده است.طبق این گزارش نرخ 
بیکاری در ۲۵ اســتان کشــور روند کاهشی داشته و 
بیــش از ۹۰۰۰ بنگاه تولیدی راکد بــه چرخه تولید 
بازگشته اند. ســید صولت مرتضوی- وزیر تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی امروز در حاشیه نشست هیات دولت 
اعلام کرده هم اکنون نرخ بیکاری در بیشتر استان های 
کشور در کانال ۶ درصد قرار گرفته و نرخ بیکاری در ۲۵ 
استان تک رقمی شده است. برابر اعلام معاونت توسعه 
کارآفرینی و اشتغال وزارت کار، متوسط نرخ بیکاری در 
دولت سیزدهم ۸.۶ درصد بوده و طی سال های ۱۴۰۱ 
و ۱۴۰۲ وعده ایجاد یک میلیون شغل عمل محقق شده 
است. همچنین خالص اشتغال ایجادی در سال گذشته 
۷۷۵ هزار نفر بوده و تعداد بیمه شدگان اجباری تامین 

اجتماعی به بیش از ۹۰۰ هزار نفر رسیده است.

مدیرعامــل شــرکت نفت فــلات قــاره ایران 
گفت:عملیــات تعمیــرات اساســی ســکوی 
ســلمان به عنــوان بزرگترین ســکوی نفتی 
خلیج فــارس در کمترین زمان بــا موفقیت به 
 پایان رســیدو این میدان مشترک نفتی به مدار

 تولید بازگشت.
به گــزارش مهر، علیرضــا مهــدی زاده افزود: 
پس از ســپری شــدن بیــش از ســه دهه از 
تعمیرات اساســی ســکوی ســلمان و با توجه 
به ضرورت هــای عملیاتی و نیاز ســکو به انجام 
این تعمیرات، همچنین بــه منظور جلوگیری 
از وقوع توقــف طولانی مدت تولیــد نفت، این 
پروژه، از اواخر اردیبهشــت ســال جاری آغاز 
 شــد و پس از ۳ هفته کار طاقت فرســا به پایان 

رسید.
وی گفت: از اقدامــات انجام شــده می توان به 
ترمیم ترک خــط لوله هــدر، تعویض خطوط 
لوله فرســوده با خط لوله هــای جدید، تعویض 
شیرآلات فرســوده، رفع نشتی از سیستم هوای 
ابزار دقیق سکو و … اشــاره کرد که با توجه به 
مشــترک بودن میدان و ضــرورت بازگرداندن 
 تولیــد، در کوتاه تریــن زمــان به ســرانجام 

رسید.
مدیرعامل شــرکت نفت فلات قاره ایران گفت: 
برای انجام تعمیرات اساسی سکوی سلمان، مجوز 
یک ماه خاموشی سکو از شرکت ملی نفت ایران 
دریافت شد که خوشبختانه با تلاش شبانه روزی 

کارکنان شــرکت نفت فلات قاره ایران در همه 
بخش ها، این عملیات یک هفته زودتر از برنامه 

به پایان رسید.
وی با بیان اینکه در این عملیات مشارکت بی نظیر 
همکاران منطقه لاوان، ســکوی سلمان و سایر 
ســکوها شــکل گرفت، گفت: با توجه به اینکه 
مشکلات فنی سکوی سلمان به دلیلی فرسودگی 
و … انجــام کار عملیاتی را بــرای همکاران با 
دشواری های زیادی مواجه کرده بود، همکاران 
حتی در زمان استراحت خود نیز برای مشارکت 
در ایــن پروژه ابــراز تمایل کردنــد و به همین 
دلیل توان نیــروی اجرایی بــرای این عملیات 
دو برابر شــد و با انجام ۱۶ ســاعت کار اجرایی 
 در روز، یــک هفته زودتر از برنامــه زمان بندی

 به نتیجه رسید.
مهدی زاده افــزود: دســت اندرکاران این پروژه 
با اســتفاده از فرصت خاموشی ســکو، اقدامات 
دیگری از جمله تعویض خط لولــه ورودی گاز 
از سکوی سلمان گازی به ســلمان نفتی را هم 
با موفقیت اجرا کردند که بــا این اقدامات، عملًا 
 دو برابر حجم کار پیش بینی شده در این پروژه 

انجام شد.
مدیرعامل شــرکت نفت فلات قــاره ایران در 
پایان از همــه مســئولان و کارکنانــی که در 
این پــروژه بزرگ مشــارکت داشــتند، به ویژه 
 مهندس حقیقی مدیر منطقه لاوان، تشــکر و 

قدردانی کرد.

ســازمان  سرپرســت 
خصوصی ســازی با اشاره 
به شناســایی ۴ هزار ملک 
و اموال دولتی مازاد برای 
مولدســازی در استان ها 
گفــت: بر اســاس هدف گــذاری ۱۰۰ همت در 
مولدســازی این املاک حاصل می شــود . ابراهیم 
بازیان با گرامیداشت یاد و خاطره شهیدان والامقام 
از جمله شــهیدان خدمت به ویژه شهید آیت الله 

رئیسی و هیئت همراه که علم مخلصانه خدمت در 
کشور بار دیگر به اهتزاز درآورند اظهار داشت: توجه 
به موضوع مولدســازی املاک و اموال راکد و مازاد 
دارایی های دولت امری مهم و ضروری اســت که 
همه دستگاه های دولتی ملی و استانی درگیر این 

طرح مهم هستند.
وی با بیان اینکه استاندار بوشــهر با روحیه بلند و 
همت عالی در امر مولدســازی اموال دولتی دارند 
گفت: در این راستا اســتاندار بوشهر با تشکیلات 
جلســات و پیگیری مســتمر و فهم عمیق توجه 
ویژه ای به امر مولدسازی دارند. سرپرست سازمان 

خصوصــی ســازی اضافه کــرد: امــروز ضرورت 
مولدسازی از جهات مختلف از جمله تأمین منابع 
اعتباری برای پیشــبرد اهداف عمرانی در مناطق 
کشور و طرح های نیمه تمامی که در سنوات ماضی 
شروع شدند و با وجود اینکه زمان ساخت آنها بیش 
از ۱۰ تا ۱۵ سال است ولی نتوانســته ایم از منابع 

بودجه ای تأمین اعتبار کنیم.
سرپرست ســازمان خصوصی ســازی اضافه کرد: 
مولدسازی یک ظرفیت نهفته ای در استان هاست 
که اگر به مفهوم عمیــق آن مورد توجه قرار گرفته 
شــود ضمن تســریع تأمین منابع بلکه خدمات 

وسیعی به جهت بهره برداری از پروژه ها در اختیار 
مردم قرار می دهد. بازیان تأکید کرد: مولدســازی 
بدون همکاری دستگاه های اســتانی و هماهنگی 
با دستگاه های ملی که بتواند تعامل لازم با ادارات 
اقتصاد و دارایی اســتان ها به عنــوان دبیرخانه و 
نماینده مجری وزارت اقتصاد در استان ها کار پیش 

نمی رود.
وی با بیان اینکه اموال مازاد دســتگاه های اجرایی 
استان ها با ارزش شهرها محسوب می شود و بزرگ 
مقیاس هســتند گفت: بعضاً این امــوال ظرفیت 
ارزش افزایی دارند و کاربــری و تراکم و پهنه بندی 
آنها می تواند ارزش افزوده خوبی داشــته باشند و 
بر این رویکرد تأکید می شود که مولدسازی اموال 

مازاد دستگاه ها تسریع شود.
سرپرســت ســازمان خصوصی ســازی بــا بیان 
اینکه فرایند مولدســازی در ســال های گذشته 
طولانی بوده اســت گفت: با اصــلاح این فرایندها 

و تأکیــد شــهید آیــت الله رئیســی در اعتمــاد 
به اســتان ها و پیگیــری دنبال روند مولدســازی 
با دســتگاه های اجرایی اســتان ها بــرای تکمیل 
 طرح های نیمــه تمــام زمینه مولدســازی روان 

شده است.
بازیان با بیان اینکه اســتان بوشــهر بســته های 
رونق مولدســازی تهیــه کرده اســت اضافه کرد: 
امید مــی رود با تمرکز خوب اســتاندار بوشــهر و 
مدیرکل اقتصــاد و دارایی اســتان و همکاران در 
دســتگاه های اجرایی در آینــده در ۲۰ ماه آینده 
شاهد اعلام گزارش عملکرد بسیار خوب به جهت 
تبدیل املاک مازاد دولتی بــه عواید حاصل برای 
پروژه های نیمه تمام باشیم. وی بیان کرد: در رویکرد 
اخیر، استان بوشهر را میدان طرح و اجرا می بینیم 
و مرکز کشــور به عنوان معین، کمک و تســهیل 
کننده این امــر تلقی می کنیم و در آینده شــاهد 
 خروجی های با ارزشی در حوزه مولدسازی دولت 

خواهیم بود.
سرپرست ســازمان خصوصی ســازی با اشاره به 
شناســایی ۴ هزار ملک و اموال دولتی مازاد برای 
مولدســازی در اســتان ها تصریح کرد: بر اساس 
هدف گــذاری ۱۰۰ همــت در مولدســازی این 

املاک حاصل شــود و اگر ایــن ۱۰۰ همت امروز 
حاصل و به پروژه های نیمه تمام تزریق شــود در 
هر اســتان یک عدد قابل توجهی تأمین می شود 
و مردم به صــورت علنی آثار مولدســازی خواهند 
دید. بازیــان مولدســازی را یک ظرفیــت نهفته 
دانســت و گفت: تاکنــون ۲۵۰۰ امــوال و ملک 
دســتگاه های دولتی اســتان ها برای مولدسازی 
شناسایی شــده و در فرایند تکمیل خودش برای 
 تبدیل آن به رقم نقد و واریــز به خزانه و تخصیص 

پروژه ها است.
وی هدف گــذاری امســال را مولدســازی ۴ هزار 
اموال و امــلاک دولتی اعلام و خاطرنشــان کرد: 
این ۴ هزار ملک ظرفیت تبدیل به منابع مورد نیاز 
دارند اما بدون تعامل و جدیت و بدون تلاش و بدون 
غنیمت شمردن ظرفیت در استان ها این مهم محقق 
نمی شود. سرپرست سازمان خصوصی سازی بیان 
کرد: تاکنون در مجموع مولدســازی دســتگاه ها 
تا ســال ۱۴۰۲ بیــش از ۵۰ همت حاصل شــده 
است و امســال هم برای تأمین ۴۰ همت از محل 
مولدسازی برنامه ریزی اما ۱۰۰ همت هدف گذاری 
 شده اســت تا ظرفیت خوبی هم برای سال آینده 

داشته باشیم.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

چهار هزار ملک در قالب مولدسازی فروخته می شود

تامین مالی تولید از مسیر مولدسازی 

پایان تعمیرات بزرگترین سکوی نفتی خلیج فارسایجاد بیش از ۲.۷ میلیون فرصت شغلی در کشورجزئیات ۱۰ میز خدمت مالیاتی در جنوب تهران

رشد اقتصاد ایران امسال به ۵ درصد می رسدتابستان ۱۰ هزار مگاوات ناترازی برق داریم

شفافیت در مولدسازی
علی قنبری، اقتصاددان

در موضوع مولدسازی و واگذاری دارایی ها باید شفافیت وجود داشته باشد. با وجود شفافیت می توان 
به مولدسازی و بهره گیری از مزایای آن در راستای توسعه افتصادی امیدوار بود. شفافیت در مولدسازی 
ها می تواند امید به پیشرفت و توسعه کشور را پررنگ تر نماید. واگذاری واقعی به بخش خصوصی در 
شفافیت صورت می گیرد و اموال و دارایی ها برای سرمایه گذاری و رشد دادن و توسعه اقتصاد کشور 

داده می شود.
قطع به یقین در امر خصوصی سازی رکن اصلی وجود شفافیت و نظارت است و اینکه خصوصی سازی 
منجر به بهبود عملکرد افراد و دستگاه های واگذار شده شود که متاسفانه از خصوصی سازی های قبلی 

چنین تجربه ای به جا نمانده است.
رشد اقتصادی در گرو هزینه کرد مولدســازی در تولید است. رشد تولید می تواند به توسعه اقتصادی 
کمک بسیاری کند. با تسهیل شرایط و اعتماد به بخش خصوصی می توان مسیر فعالیت بخش خصوصی 
را هموار کرد و از فعالان بخش خصوصی انتظار داشت که به سمت توسعه سرمایه گذاری و رشد تولید 
با هدف صادرات حرکت کنند. ما نیازمند پویایی بخش خصوصی هستیم. بخشی که در تمام کشورها 

جایگاه ارزشمندی دارند.
همچنین هر چه ارتباط با کشورهای همسایه و دیگر کشورها توسعه یابد، فضای سرمایه گذاری در کشور 
فراهم و اقتصاد به مردم سپرده شود، تولید رشــد و تورم کنترل خواهد شد. برای مهار تورم در کشور 

لازم است که میزان نقدینگی کنترل شود و میزان نقدینگی با تورم موجود نسبت یک به یک دارند.
به هر شکل ممکن و با هر ابزاری که لازم است باید تورم را در اقتصاد کشور کنترل کرد و اقتصاد کشور 

را از وابستگی به نقدینگی نجات داد و دولت بودجه های جاری خود را کاهش دهد.
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فناوری و 
اطلاعات

فناوری های فرهنگی و نرم از پیشران های حضور مردم در 
اقتصاد کشور

دبیر ستاد توسعه فناوری های فرهنگی و نرم معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری با اشاره به نامگذاری سال ۱۴۰۳ توسط رهبر معظم انقلاب با عنوان »جهش 
تولید با مشارکت مردم«، حوزه فناوری های فرهنگی و نرم را یکی از پیشران های اثرگذار 
در تحقق واقعی این راهبرد دانست. مسعود حسنلو در حاشیه برگزاری دومین نمایشگاه 
ملی آبادیران در محل مصلی امام خمینی )ره( در گفت و گو با ایرنا، برگزاری دومین دوره 
این نمایشگاه را در اتصال ظرفیت دانش بنیان ها و فعالان حوزه فناوری های فرهنگی و نرم 
به نهادها و مراکز و سازمان های فعال در حوزه آبادانی کشور به ویژه در راستای محرومیت 
زدایی، اثربخش دانست. وی تاکیدکرد: اگر بخواهیم به سمت آبادانی ایران و محرومیت زدایی 
در کشور حرکت کنیم، برای میانبر و کوتاه کردن این راه راهکاری جز استفاده از ظرفیت 
مجموعه های دانش بنیان ها و خلاق وجود ندارد. دبیر ستاد توسعه فناوری های فرهنگی 
و نرم معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری تصریح کرد: امسال نیز 
همچون سال گذشته شرکت های خلاق و صنایع فرهنگی و نرم از جمله پلتفرم های حوزه 
گردشگری، صنایع دستی، صنایع خلاق و آموزشی فناوری های روز خود را در این نمایشگاه 
به نمایش گذاشته اند. همه این نوآوری ها و فناوری های بومی سازی شده توسط جوانان 
نخبه کشورمان در حوزه صنایع فرهنگی و نرم می تواند در حوزه آبادانی کشور و البته اشتغال 

آفرینی در مناطق محروم مورد بهره برداری و استفاده قرار گیرد.

نیازمندهای مناطق محروم بیشتر فناوری های نرم و آموزشی
دبیر ستاد توسعه فناوری های فرهنگی و نرم معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری در پاسخ به این سوال که مهمترین دستاورد این ستاد از نمایشگاه نخست 
آبادیران چه بوده است و این ستاد در دومین سال برگزاری این نمایشگاه با چه برنامه و 
رویکردی در این نمایشگاه حاضر شده، گفت: محوریت ستاد در نمایشگاه نخست در واقع 
معرفی فناوری ها و پلتفرم های صنایع آموزشی بود و مجموعه های فعال در این حوزه خوب 
دیده شدند. وی با اذعان به اینکه بسیاری نیازمندی های مناطق محروم مربوط به حوزه 
فناوری های نرم و حوزه فضای آموزشی است، گفت: یکی از اتفاقات مهم بعد از برگزاری 
نمایشگاه نخست آبادیران این بود که حوزه فناوری آموزشی و دستاوردهای این بخش 
مورد توجه دستگاه های مختلف حاکمیتی قرار گرفته است. دبیر ستاد توسعه فناوری های 
فرهنگی و نرم معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری معتقد 
است گفتمان آباد ایران به طورحتم تاثیر بسزایی در آشنایی هرچه بیشتر حوزه تقاضا با 
دستاوردهای این بخش داشته است. وی افزود: به عنوان مثال وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات پس از برگزاری نمایشگاه نخست آبادیران یک جریان جدی آموزشی متشکل از 
یکصدهزار دانش آموزش مناطق محروم در حوزه کد نویسی را در دستور کار خود قرار داد 

و پلتفرم های خوبی وارد کار شدند و جریان ملی در این فضا شکل گرفت.

ارتقای چندپله ای فهم حاکمیت از حوزه صنایع خلاق در دولت سیزدهم
دبیر ستاد توسعه فناوری های فرهنگی و نرم معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری و در پاسخ به این سوال که مهمترین دستاورد صنایع خلاق چیست نیز 
اظهارکرد: تصور می کنیم یکی از مهمترین اتفاقات در دولت سیزدهم که متاثر از شخص 
شهید رئیسی هم است، این بود که توجه و فهم حاکمیتی و دولت نسبت به حوزه صنایع 

خلاق چند پله ارتقا پیدا کرد و این مهمترین دستاورد بود.
حســنلو افزود: البته حوزه فناوری های فرهنگی و نرم در دولت سیزدهم از رشد جدی 

برخوردار بوده است و در این دولت توجه جدی به این حوزه را شاهد بودیم.
وی افزود: به طــوری که مجموعه های مختلف حاکمیتی همچــون وزارت ارتباطات، 
صنعت، ارشاد و میراث و فرهنگی در حوزه صنایع خلاق یا تعریف نقش یا نقش خود را 
بازنگری کردند و از این جهت در آینده زمینه جهش مناسب را در حوزه صنایع خلاق ایجاد 
خواهد کرد. دبیر ستاد توسعه فناوری های فرهنگی و نرم معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری اذعان کرد البته این حوزه برای شناسایی بیشتر در جامعه 
جای کار زیاد دارد؛ هنوز اهمیت و ارزش و کارایی حوزه صنایع خلاق در کشور آنطور که 
شایسته است درک نشده است. دبیر ستاد توسعه فناوری های فرهنگی و نرم معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری همچنین با اشاره به نام گذاری سال ۱۴۰۳ 
توسط رهبر معظم انقلاب تحت عنوان جهش تولید با مشارکت مردم حوزه فناوری های 

فرهنگی و نرم را یکی از پیشران های بسیار مهم و اصلی تحقق واقعی این راهبرد دانست.
حسنلو افزود: بر همین اساس نیز تمرکز ستاد حوزه فناوری های فرهنگی ونرم معاونت 

علمی بر جمع سپاری بوده است؛ زیرا مشارکت بیشتر مردم در اقتصاد مهم است.
وی در توضیح بیشتری بیان کرد: امسال نگاه ما در ستاد توسعه فناوری های فرهنگی و نرم 
معاونت علمی این است که مشارکت و حضور مردمی را در حوزه صنایع خلاق افزایش دهیم 
و علاوه بر مجموعه های حاکمیتی و دانش بنیان ها، مردم را نیز در حوزه کسب و کارهای 

خلاق و دانش بنیان برای رفع محرومیت زدایی مشارکت دهیم.
نمایشگاه ملی »آبادیران« با شــعار نوآوری برای آبادانی در دوره چهارم معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان با هدف پیشرفت و آبادانی کشور به دنبال »رفع چالش های 
مناطق محروم و روستایی«، »ایجاد اشتغال پایدار« و »توسعه زنجیره ارزش ظرفیت های 
بومی مناطق کمتر برخوردار« با استفاده از ظرفیت شرکت های دانش بنیان، خلاق و فناور 

و سایر ارکان زیست بوم نوآوری و فناوری طراحی شده است.

کمک آمازون برای ساخت ۱۴ هزار مسکن ارزان
آمازون ۱.۴ میلیارد دلار به صندوق سرمایه گذاری مسکن خود متعهد شد و تلاش برای 
حمایت از مسکن مقرون به صرفه در کلان شهرهای سیاتل، نشویل و واشنگتن را گسترش 
داد. این شرکت روز سه شنبه در یک پست وبلاگی اعلام کرد: این سرمایه برای ایجاد ۱۴ 
هزار واحد مســکن مقرون  به  صرفه، در این مناطق استفاده می شود و کل تعهد مسکن 

آمازون را به ۳.۶ میلیارد دلار می رساند.
این شرکت در سال ۲۰۲۱، حدود ۲ میلیارد دلار برای وام ها و کمک های بلاعوض با بهره 
اندک، اختصاص داد و به همتایان خود در صنعت فناوری پیوست که به تهیه مسکن مقرون 
به صرفه، به خصوص در شهرهای گران قیمت منطقه »وست کاست« که در آن مستقر 
هستند، کمک می کنند. منتقدان، مدت ها، آمازون و سایر غول های فناوری از جمله شرکت 
آلفابت، اپل، متا پلتفرم  و مایکروسافت را متهم کرده اند با آوردن مهندسان با دستمزد بالا 
که می توانند نسبت به مردم محلی قیمت بالاتری بپردازند، کمبود مسکن منطقه ای را 
تشدید کرده اند. اندی جاسی، مدیر اجرایی آمازون، در جریان یک کنفرانس مطبوعاتی 
در بیمارستان تاریخی سابق سیاتل که زمانی مقر آمازون بود، گفت: می دانیم مسکن به 
خصوص در کلان شهرها و اطراف آن، برای بسیاری از مردم، یک چالش واقعا بزرگ است،  
قویا احساس می کنیم می توانیم با کمک به حفظ و ایجاد هزاران خانه مقرون به صرفه، به 
جوامع خود کمک کنیم. صندوق سرمایه گذاری مسکن آمازون، در ابتدا با هدف حفظ و 
ایجاد مسکن اجاره ای در منطقه سیاتل، آرلینگتون، ویرجینیا و نشویل، ایجاد شد و سپس 
به تلاش های خانه دار کردن افراد در سال گذشته، گسترش یافت. این شرکت همچنین از 
این صندوق، برای تقویت شهرت خود در شهر زادگاهش سیاتل استفاده کرده است و این 
برنامه را در تبلیغات ویدیویی و آگهی هایی که برای ساکنان پست می شود، تبلیغ می کند.

این غول تجارت الکترونیک، بر واحدها برای خانواده هایی کــه ۳۰ تا ۸۰ درصد از درآمد 
متوسط  هر منطقه را به دست می آورند،  تمرکز کرده است و آن را راهی برای کمک به افرادی 
که واجد شرایط دریافت یارانه های موجود نیستند و توانایی پرداخت هزینه های رو به افزایش 
مسکن را ندارند، ارائه کرده اســت. اما منتقدان این رویکرد می گویند آمازون باید بیشتر 
برای رفع نیازهای فقیرترین ساکنان، تلاش کند. جنی شوئتز، کارشناس ارشد موسسه 
بروکینگز که به مدت بیش از ۲۰ سال بازار مسکن را مطالعه کرده است، گفت: آمازون به 
گروه های غیرانتفاعی کمک کرده است مجتمع های آپارتمانی موجود را بخرند و آنها را برای 
خانواده های کم درآمد اختصاص دهند که مقرون به صرفه تر از ساختن مسکن از ابتدا است.

اخبار

بســته  حمایتــی برنامه ملی 
آبادیــران بــرای حمایت از 
شــرکت های دانــش بنیان، 
خلاق و فناور فعال در عرصه 
آبادانی و پیشرفت تدوین شد 
و نهادهای دولتی و غیردولتی تسهیلاتی را به شرکت ها 
ارائه می دهند. به گــزارش مهر، برنامه ملی »آبادیران« 
با شعار نوآوری برای آبادانی با هدف پیشرفت و آبادانی 
کشــور به دنبال »رفع چالش های مناطــق محروم و 
روستایی«، »ایجاد اشــتغال پایدار« و »توسعه زنجیره 
ارزش ظرفیت های بومی مناطق کمتــر برخوردار« با 
اســتفاده از ظرفیت شــرکت های دانش بنیان، خلاق 
و فناور و سایر ارکان زیســت بوم نوآوری و فناوری در 
حال اجرا است. در این برنامه معاونت علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان در همکاری با همه نهادهای دولتی 
و غیر دولتی فعال در آبادانی و پیشرفت ایران همچون 
بنیاد مستضعفان انقلاب اسلامی، ستاد اجرایی فرمان 
حضرت امام )ره(، کمیتــه امداد امام خمینی )ره( و… 
توانمندسازی و ارتقای مناطق کمتر برخوردار با استفاده 

از دانش، فناوری و نوآوری را دنبال می کند.
در راستای این برنامه و به منظور حمایت از شرکت های 
دانش بنیان، خــلاق و فناور فعال در عرصــه آبادانی و 
پیشرفت، معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاســت جمهوری به همراه بنیاد مستضعفان، کمیته 
امداد امام خمینی، بنیاد برکت، شــرکت پیشــگامان 
بنیاد تعاون بســیج، صندوق پژوهش و فناوری نوآوری 
اجتماعی، سازمان بهزیستی کشــور، جهاد دانشگاهی 
و بنیاد علم ایــران، صندوق نوآوری و شــکوفایی و… 

بسته های حمایتی جداگانه ای را تدوین کرده اند.
بســته های حمایتی برنامه ملی آبادیران در سه بخشِ 
حمایت از حضور شرکت های دانش بنیان خلاق و فناور، 
حمایت از شرکت های دانش بنیان، خلاق و فناور فعال 
در عرصه آبادانی و پیشرفت فناورانه و حمایت از اساتید، 

نخبگان و پژوهشگران طبقه بندی شده است.
جزئیات تعدادی از بســته های حمایتــی برنامه ملی 
آبادیران ویژه فعالان آبادانی و پیشرفت فناورانه به شرح 
زیر است؛ معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری به منظور حمایت از شرکت های دانش 
بنیان و خلاق خط اعتباری ویژه به مبلغ ۱,۰۰۰ میلیارد 
ریال با همکاری صندوق های پژوهش و فناوری منتخب 
برای ارائه تســهیلات به طرح های توسعه شرکت های 
دانش بنیان، خــلاق و فناور حاضر در نمایشــگاه ملی 

آبادیران در نظر گرفته است.
ارائه تســهیلات با همکاری صندوق پژوهش و فناوری 
دانشگاه تهران با ســود ۱۲ درصد دوره تنفس ۳ ماهه 
و دوره بازپرداخت ۲۴ ماهه، ارائه تسهیلات با همکاری 

صندوق پژوهش و فناوری دانشــگاه تهران با ســود ۴ 
درصد دوره تنفس ۳ ماهه و دوره بازپرداخت ۲۴ ماهه 
و ارائه تسهیلات با همکاری صندوق پژوهش و فناوری 
صنایع معدنی با ســود ۴ درصــد دوره تنفس ۶ ماهه و 
دوره بازپرداخــت ۳۰ ماهه از جمله ایــن حمایت ها به 

شمار می رود.

تسهیل در دریافت اعتبار مالیاتی تحقیق و توسعه
پرونده شــرکت هایی که پروژه های تحقیق و توســعه 
مرتبط با مناطق کمتر برخوردار و در راستای آبادانی و 
پیشرفت فناورانه دارند با تأیید دبیرخانه ملی آبادیران به 
صورت ویژه توســط معاونت توسعه شرکت های دانش 

بنیان بررسی خواهد شد.

افزایش ظرفیت پروژه های جایگزین خدمت 
در شرکت های مناطق محروم

افزایــش ظرفیت ســربازان امریــه نظــام وظیفه در 
شــرکت های دانش بنیان، افزایش ظرفیت پروژه های 
جایگزین خدمت در شرکت های دانش بنیان، افزایش 
حمایت های شبکه آزمایشگاهی فناوری های راهبردی 
و افزایش حمایت های خدمات توانمندســازی از دیگر 
تسهیلات ارائه شده توسط معاونت توسعه شرکت های 
دانش بنیان معاونت علمی به شمار می رود که با دو شرط 
به شرکت ها تخصیص می یابد؛ نخست اینکه فعالیت آنها 
مرتبط با آبادانی و پیشرفت فناورانه باشد و دوم اینکه در 

مناطق محروم مستقر باشند.

ارائه تسهیلات ارزان قیمت تا ۳ میلیارد ریال 
برای خرید تجهیزات فناورانه

کمیته امداد امام خمینی )ره( یکــی دیگر از نهادهای 
همکار در پروژه آبادیران اســت که یک بسته حمایتی 
با ۶ سرفصل تدوین کرده است. سرفصل اول ارائه بسته 
تشویقی کارفرمایی نام دارد که در این بخش تسهیلات 
ارزان قیمت تا سقف ۳ میلیارد ریال برای خرید تجهیزات 
فناورانه و خدمات از شــرکت های دانش بنیان، فناور و 
خلاق به منظور ایجاد اشــتغال بــه مجریان طرح های 
اشتغال مورد حمایت و راهبران شغلی کمیته امداد امام 

خمینی )ره( ارائه می شود.

ارائه تسهیلات برای حل آسیب های اجتماعی 
در مناطق کم برخوردار

سرفصل دوم حمایت از توسعه طرح های محرومیت زدا 
و نوآوری اجتماعی عنوان شده که براساس آن تسهیلات 
لیزینگ با نرخ ترجیحی برای خرید محصولات، تجهیزات 
و خدمات از شــرکت های دانــش بنیان بــه مجریان 
طرح های اشتغال مورد حمایت و راهبران شغلی کمیته 
امداد امام خمینی )ره( به منظور راه اندازی و توســعه 

مشاغل خرد و خانگی پرداخت می شود.
سرفصل سوم تسهیلات خرید محصولات و خدمات راه 

اندازی کسب و کارهای کوچک مقیاس اعلام شده است 
و در این بخش تســهیلات ارزان قیمت به شرکت های 
فعال در حوزه نوآوری اجتماعی برای حل آســیب های 
اجتماعی در مناطق کمتر برخوردار به عنوان سرمایه در 
گردش تا سقف ۱۰ میلیارد ریال با کارمزد ۵ درصد در 
چارچوب ضوابط صندوق پژوهش و نوآوری اجتماعی 

اعطا می شود.

اعطای تسهیلات تا ۱ میلیارد و ۵۰۰ میلیونی 
برای خرید ماشین آلات ساخت داخل

تسهیلات خرید تجهیزات و ماشین آلات ساخت داخل 
شامل پرداخت تســهیلات قرض الحسنه تا سقف یک 
میلیارد و ۵۰۰ میلیون ریال و حق بیمه سهم کارفرما تا 
سقف مبلغ ۲۳ درصد حداقل دستمزد و ارائه تسهیلات 
ارزان قیمت تا سقف ۹۰ درصد قیمت محصول از طریق 
صندوق پژوهش و فناوری صنعت ماشــین ســازی به 
متقاضیان طرح های خوداشــتغالی، راهبران شــغلی 
و کارفرمایان معرفی شــده از ســوی کمیتــه امداد به 
منظور خرید ماشین آلات ساخت داخل از شرکت های 
دانش بنیان از دیگر حمایت های کمیته امداد از دانش 
بنیان های فعال در عرصه آبادانی و پیشرفت اعلام شده 

است.

حمایت از پروژه های فناوری های آموزشی در 
مناطق هدف بنیاد مستضعفان

بنیــاد مســتضعفان انقــلاب اســلامی در حمایت از 
شرکت های دانش بنیان، خلاق و فناور فعال در عرصه 
آبادانی و پیشرفت اعلام کرده است که از پروژه های حوزه 
فناوری های آموزشی و صنایع خلاق برای طرح هایی که 
در مناطق هدف بنیاد مستضعفان اجرا شود یا به صورت 
عمومی مورد تأیید مؤسســه توسعه آموزشی پژوهشی 
سینا قرار گیرد، حمایت می کند؛ پرداخت ۱۰۰ درصد 
هزینه پروژه طرح های تا سقف ۴ میلیارد ریال، پرداخت 
حداقل ۶۰ درصد هزینه پروژه طرح های ۴ تا ۱۰ میلیارد 

ریال و پرداخت حداقل ۴۰ درصد هزینه پروژه طرح های 
۱۰ تا ۳۰ میلیارد ریال ذیل این حمایت قرار دارد.

پرداخت ۹۰ درصد هزینه پروژه طرح های ۳۰ 
تا ۷۰ میلیارد ریالی

پرداخت تمام هزینه های پروژه های مناطق هدف بنیاد 
مستضعفان یکی دیگر از تســهیلات ارائه شده از سوی 
بنیاد به شمار می رود. سومین مدل حمایتی بنیاد عبارت 
است از حمایت از پروژه های حوزه فناوری و نوآوری های 
اجتماعی بــرای طرح هایی که در مناطــق هدف بنیاد 
مستضعفان اجرا می شود یا به صورت عمومی مورد تأیید 
موسسه تحقیق و توسعه دانشمند قرار گیرد که ذیل این 
حمایت، ۷۰ درصد هزینه پروژه طرح های تا سقف ۱۰ 
میلیارد ریال، ۸۰ درصد هزینه پروژه طرح های ۱۰ تا ۳۰ 
میلیارد ریال و تا ۹۰ درصد هزینه پروژه طرح های ۳۰ تا 

۷۰ میلیارد ریال پرداخت می شود.

پرداخت هزینه پروژه های فناورانه ۶ استان 
کمتر برخوردار

همچنین مقرر شــده تمامی هزینه های طرح هایی که 
در استان های سیستان و بلوچستان، خراسان جنوبی، 
خوزستان، ایلام، کرمان و هرمزگان قابلیت به کارگیری 
داشته و مورد تأیید موسسه تحقیق و توسعه دانشمند 

باشد، پرداخت شود.

حمایت از کسب و کارهای خرد نوآورانه در 
جهت محرومیت زدایی

حمایــت از طرح های کارفرمایــی )حقیقی و حقوقی( 
تا ســقف ۴۰ میلیارد ریال، حمایت از کسب و کارهای 
دانش بنیان یا دانش محور به صورت تسهیلات تا سقف 
۵ میلیارد ریال، حمایت از کسب و کارهای خرد نوآورانه 
در جهت محرومیت زدایی و توسعه مناطق کم برخوردار 
به صورت تســهیلات تا ســقف ۵ میلیارد ریال از دیگر 

حمایت های بنیاد مستضعفان به شمار می آید.

هزینه پروژه های فناورانه ۶ استان کم برخوردار پرداخت می شود

حمایت از کسب و کارهای خرد نوآورانه
News kasbokar@gmail.com

معاون راهبردی و توسعه بازار ســازمان تنظیم مقررات و 
ارتباطات رادیویی از اتصال ۲ میلیون مشــترک به پروژه 
فیبرنوری تا پایان سال خبر داد. مهدی روحانی نژاد معاون 
راهبردی و توسعه بازار سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات 
رادیویی در گفت وگو با خبرنگار مهر در خصوص وضعیت 
پوشش و اتصال پروژه فیبر نوری در کشور گفت: سال گذشته 
موضوع ایجاد پوشش فیبر نوری برای ما اولویت داشت اما 
امسال علاوه بر این، می خواهیم جهشی هم در میزان اتصال و 
دایری ایجاد کنیم که در اینجا منظور از نهضت اتصال همین 

جهش در میزان دایری فیبرنوری است.
وی افزود: در حال حاضر حدود ۵۵۰ هزار کاربر متصل به شبکه 
مبتنی بر فیبرنوری وجود دارد که حدود ۳۵۶ هزار مورد از این 
میزان کاربر FTTH هستند که قصد داریم این تعداد را تا پایان 
سال جاری به دو میلیون مشترک متصل برسانیم. روحانی نژاد 
در ادامه به برنامه ریزی های اتصال فیبرنوری در کشور اشاره کرد 
و گفت: برنامه ریزی آن انجام شــده و اپراتورها هم برنامه های 
ســه ماهه به رگولاتوری دادند که ما این دو میلیون را هم بین 
اپراتورهای مختلف تقسیم کرده ایم. این پروژه ۱۰ اپراتور متعهد 
دارد که به تناسب توان و وضعیت آن ها به هر کدام تعدادی تعهد 
اتصال اختصاص داده شده است. وی افزود: طبیعتاً تحقق بخش 
عمده این هدف گذاری در نیمه دوم سال اتفاق می افتد ولیکن 
اجرای آن از روزهای اول سال آغاز شده است. اپراتور بایستی از 
الان در به روز رسانی سیســتم عملیاتی خودش، تیم اجرایی 
و تیم های همکاران خودش یک ســرمایه گذاری جدی انجام 

دهد تا بتواند آن افزایش نهایی را در نیمه دوم سال داشته باشد.

مشــوق های اتصال فیبرنوری بر اساس اندازه 
شهرها متفاوت خواهد بود

معاون راهبردی و توسعه بازار ســازمان تنظیم مقررات و 
ارتباطات رادیویی با اشاره به اینکه موضوع اتصال فیبر نوری 
به تقاضا ربط دارد، تصریح کرد: موضوع پوشش که سمت 

عرضه است در اختیار ماست. به عنوان مثال ما الان تصمیم 
می گیریم در شهرستان هریس در استان آذربایجان شرقی 
پوشش ایجاد کنیم. در صورت وجود مجوز حفاری و منابع 
مالی، پوشش را ایجاد می کنیم. ولی در بحث کاربری، اتصال 
به تقاضای کاربر ربط دارد. به همین دلیل ممکن است مثلًا 
اپراتور عرضه داشته باشد ولی تقاضا در آن منطقه، به اندازه 
کافی وجود نداشته باشــد. وی گفت: به زودی پیش نویس 
مصوبه ای را به کمیسیون تنظیم مقررات ارتباطات پیشنهاد 
خواهیم کرد که مشوق های اتصال بر اساس اندازه شهرها 
متفاوت باشــد تا اپراتورها برای ایجاد پوشش و اتصال در 

شهرهای کوچک تر بتوانند هزینه بیشتری انجام دهند.
روحانی نژاد با بیان اینکه متناسب با میزان اتصال، سرعت 
اینترنت آن هم افزایش پیدا می کند، افزود: طبیعتاً وقتی که 
اتصال فیبر انجام می شود، این اتفاق می افتد. مثلاً کاربر قبلًا 
با فناوری ADSL حدود ۱۰ مگابیت بر ثانیه خدمت دریافت 
می کرده که در صورت اتصال بــه فیبر نوری، حداقل ۱۰۰ 
مگابیت بر ثانیه سرویس می گیرد. وی به آخرین وضعیت 
میزان پوشش فیبر نوری در کشور اشاره کرد و گفت: بر اساس 
آمار اعلامی در ســایت طرح ملی فیبرنوری منازل و کسب 
و کارها به نشانی iranfttx.ir در حال حاضر ۷.۵ میلیون 

خانوار تحت پوشش فیبر نوری قرار گرفته اند.

اتصال فیبرنوری در سراسر کشور چقدر زمان می برد
معاون راهبردی و توسعه بازار ســازمان تنظیم مقررات و 
ارتباطات رادیویی ادامه داد: در برنامه هفتم، برنامه ریزی این 
است که در انتهای برنامه، ۲۰ میلیون اتصال برقرار شود و 
طبیعتاً اگر بازه زمانی ۵ ساله را برای این هدف گذاری در نظر 

بگیریم، سالیانه ۴ میلیون اتصال باید ایجاد شود.

چالش های اتصال فیبر نوری در کشور
وی به چالش های اتصال فیبرنوری اشــاره کرد و افزود: ما در 
مراحل آغازین اجــرای این برنامه هســتیم ولی پیش بینی 
چند چالش وجود دارد که برای هرکدام برنامه ریزی متناسب 
انجام داده ایم به طور مثال ممکن است اپراتورها برای مودم و 
تجهیزاتی که باید در اختیار کاربــران قرار بگیرد، محدودیت 
عرضه داشته باشند که در حال هماهنگی با نهادهای ذیربط 
به ویژه وزارت صمت برای اعطای مجوز واردات در کنار امضای 
قرارداد با تولیدکنندگان داخلی برای تولید انبوه این تجهیزات 
هستیم تا ان شاءالله مشــکلی پیش نیاید. روحانی نژاد ادامه 
داد: یا ممکن است چون بالاخره فیبر کشی انتهایی باید روی 
دیوار ساختمان ها انجام شود، در جاهایی بعضی از مردم خیلی 
نسبت به این تکنولوژی جدید توجیه نباشند و ممانعت شکل 
بگیرد که آن هم با فرهنگ سازی و توجیه مدیران در استان ها 
یا شهرها قابل حل است. بعضی جاها ممکن است به دلیل عدم 
اطلاع مردم تقاضا هنوز شــکل نگرفته باشد که اپراتورها یک 
سری برنامه ریزی های تبلیغاتی در سطح محلات در حال انجام 
هستند تا مردم آن محله مطلع شوند و یک سری پیشنهاداتی 
ارائه بدهند که از نظر مالی و قدرت خرید برای مردم آن منطقه 
جذاب باشــد. وی به اهمیت تیم اجرایی مناسب اپراتورها در 
اتصال فیبرنوری اشاره کرد و گفت: همچنین این موضوع هم 
مهم است که اپراتورها برای اتصال در این تعداد زیاد در طول 
یکسال نیاز به تیم اجرایی بیشــتری دارند. در بحث پوشش و 
حفاری، پیمانکار با پیچیدگی زیادی روبرو نیست. البته در سال 
۱۴۰۱ مشکل تجهیزات ترنچر داشتیم یا در سال ۱۴۰۲ مشکل 
میکروداکت داشتیم که خوشبختانه عمده این مشکلات برطرف 
شده اند. ولیکن برای بحث اتصال، تیمی که فیبر کشی انتهایی را 
انجام می دهد، باید تخصص لازم را داشته باشد. معاون راهبردی 

و توسعه بازار سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی افزود: 
در حال حاضر، ما در بیش از ۳۵۰ شهر به صورت پوشش جزئی 
یا کامل ســرویس می دهیم که در همه آنها حداقل چند تیم 
برای اتصال باید وجود داشته باشد. لذا الان ممکن است نیروی 
آموزش دیده به اندازه کافی نباشد که البته اپراتورها در حال 

آموزش نیروی متخصص در این زمینه هستند.

چالش های پوشش فیبر نوری در کشور
روحانی نژاد با بیان اینکه در هر جایی که پوشش ایجاد شده، در 
صورت درخواست کاربر، اپراتور باید ظرف ۳۰ روز اتصال را برقرار 
کند به چالش های پوشش فیبرنوری اشاره کرد و گفت: مهمترین 
چالشی که در بخش پوشش بوده و هنوز هم در بعضی از شهرها 
وجود دارد، مجوز حفاری است که باید از سوی شهرداری ها صادر 
شود که خوشبختانه در قانون بودجه امسال خیلی شفاف و صریح 
مصوب شده اســت که هر جایی که اپراتور معرفی شده از طرف 
وزارت ارتباطات درخواست حفاری داده باشد، شهرداری بایستی 
ظرف مدت ۱۵ روز مجوز را صادر کند. وی گفت: اکنون در بعضی 
از شهرها این اتفاق نمی افتد، شهرداری باید به نهادهای نظارتی 
پاسخگو باشد که چرا این قانون را اجرایی نکرده است. همچنین 
در این قانون عنوان شده که مجوز باید بر اساس شرایط، ضوابط و 
تعرفه های مصوب کمیسیون تنظیم مقررات ارتباطات صادر شود 
که این ضوابط در مصوبه شماره ۳۳۹ کمیسیون و اصلاحیه های 
بعدی آن پیش بینی شده است. معاون راهبردی و توسعه بازار 
سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی به تعداد اپراتورهای 
متعهد در پروژه فیبرنوری اشاره کرد و افزود: در حال حاضر ۱۰ 
اپراتور برای ایجاد پوشش فیبر متعهد هستند. تعدادی شرکت هم 
برای فعالیت در این زمینه درخواست داده اند ولی هنوز مستندات 
ارائه شده از سوی آنها کامل نیست. برای اظهارنظر در مورد آنها 
باید مستندات شان کامل شود. ولی در حال حاضر، ما در کل کشور 
برای تمامی شهرها حتی شهرهای کوچک با ۵۰۰ یا ۷۰۰ خانوار 
هم، اپراتوری تعیین کردیم که برای ایجاد پوشش فیبر اقدام کند.

معاون اجتماعی و پیشــگیری از وقوع جرم دادگستری 
استان تهران گفت: مردم فقط به عنوان یک سرگرمی به 

بازی همستر کامبت نگاه کنند.
ابوالفضل نیکوکار در خصوص بازی همستر کامبت گفت: 
این پروژه با بازی و سرگرمی آغاز شده است و پیشنهاد ما 
این است که مردم فقط به عنوان یک سرگرمی به این بازی 
نگاه کنند. مردم به این موضوع فکر کنند که آیا با ضربه 

زدن به یک سامانه می توانند کسب درآمد کنند؟ وی ادامه 
داد: گزارشی داریم که ۳۴ میلیون نفر در ایران از بازی های 
رایانه ای استفاده می کنند. چرا آنجا این مباحث مطرح 
نیست؛ باید گفت اگر همستر کامبت به سمت عرضه ارز 
جدید دیجیتال برود، افراد نیز باید به فرآیند و قواعد ثبت و 
انتخاب صرافی و تشکیل کیف پول و نحوه معاملات آگاهی 
داشته باشند. مشکلات زمانی مطرح می شود که افراد با 

این مراحل ناآشنا بوده و به لحاظ عدم آگاهی اطلاعات 
شخصی خود را در اختیار افراد متخلف قرار می دهند و 

سرمایه آنها برده شده و سپس شکایت می کنند.
نیکوکار تصریح کرد: ســاخت و عرضه و قیمت گذاری 
رمزارزها تحت نظارت هیچ مرجع رسمی داخلی و بین 
المللی نیســت و به راحتی امکان از دست رفتن کامل 
سرمایه وجود دارد و هیأت دولت جمهوری اسلامی ایران 

طی مصوبه ای رمزارزها را مشــمول حمایت و ضمانت 
دولت و نظام بانکی نمی داند و استفاده از آن را در مبادلات 
داخل کشور مجاز نمی شــمارد. نیکوکار در پایان گفت: 
در ســال قبل ۷ پیام هشــداری در خصوص رمزارزها و 
کلاهبرداری رایانه در حدود ۷۰ میلیون پیامک از طریق 
یکی از اپراتورهای تلفن همراه برای مردم استان تهران 

ارسال شده است.

دو میلیون مشترک متصل به فیبرنوری تا پایان سال

مردم به »همستر کامبت« فقط به عنوان سرگرمی نگاه کنند
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کار و
کارآفرینی 

بيماراني كه يددرماني مي كنند، بايد به مدت 14 روز در 
قرنطينه بمانند و اگر كمتر از اين مدت مرخص شــوند، 
اطرافيان خود را مبتلا به سرطان مي كنند. اين در حاليست 
كه بعضي از بيمارستان هاي كشور با بي توجهي تنها به 
مدت 2 روز بيمار را در قرنطينه نگه مي دارند؛ كاري كه نه 

منطق پزشكي دارد و نه منطقي انساني. 
يد يك ماده راديواكتيو است كه تابش مي كند و اشعه آن ذراتي دارد كه مي تواند وارد 
سيستم گوارشي و بدن شود و اين به سلول هاي سالم آسيب رسانده و باعث سرطان 
مي شود. يددرماني روشي است كه توسط پزشكان براي درمان كساني كه مبتلا به 
بيماري هاي خاص يا صعب العلاجي مثل سرطان هستند، به كار برده مي شود. اين 
كار بايد به صورت قانونمند انجام شود تا از ضرر و خطر اشعه هاي راديواكتيو آن روي 
سلامتي انسان جلوگيري شود. مثلا به مدت 14 روز اين بيماران در اتاقي مخصوص 
خود نگه داشته شوند و از تماس مستقيم با آنها دوري شود. كوچك ترين سهل انگاري 

در اين مورد خطراتي جدي را به همراه دارد. 
كارشناس ارشد فيزيك هسته اي كه شاهد ماجراي يددرماني و ترخيص بيماران 
تنها پس از 2 روز از زمان آن بوده است، مي گويد: متاسفانه شاهد انجام يددرماني هاي 
2 روزه در برخي از بيمارستان هاي كشور هستيم كه علت عمده آن هم چيزي جز 
بي توجهي نظام درماني به سلامت جامعه نيست. وي مي گويد: مهم ترين عوارض 
برخورد با بيماري كه تازه يددرماني كرده، سرطان، آسيب جدي به كودكان، خطر 

سقط جنين براي زنان باردار و سلامت مادر است. 
اين كارشناس ارشد ادامه مي دهد: اين كار در قسمت پزشكي هسته اي بيمارستان ها 
معمولا براي بيماران سرطاني انجام مي شــود. در خارج از كشور بيمار 14 روز در 
قرنطينه نگه داشته مي شود درحالي كه در كشور ما بعضي از بيمارستان ها تنها 2 روز 
بيمار را در قرنطينه نگه مي دارند؛ چيزي كه در نظر او براي جامعه و حوزه سلامت 
كشور يك فاجعه است كه بايد هرچه سريع تر پيگيري شود. او مي گويد: حتي كساني 
كه اتاق بيمار و كارهاي او را انجام مي دهند، به طور دقيقي از خطرات اين موضوع 
آگاه نيستند و ناخواسته گرفتار بيماري هاي آن مي شوند درحالي كه بيمارستان اين 
مساله را جدي نمي گيرد. وي مي گويد: آنها با اين كار يك نفر را درمان مي كنند اما در 
پي آن صدها نفر ديگر را مبتلا به انواع بيماري و سرطان مي كنند به طوري كه گرچه 
در كوتاه مدت خود را نشان نمي دهد اما پس از مدتي موضوع روشن مي شود. اين 
كارشناس ارشد ادامه مي دهد: شايد در حال حاضر يكي از علل عمده رواج سرطان در 
كشور همين اقدام  و نمونه كارهايي مثل آن باشد وگرنه چرا بايد بعضي از افراد بدون 
هيچ علتي درحالي كه هم غذاي سالم و هم ورزش منظمي دارند، ناگهان به سرطان 
مبتلا شوند؟ براي همين اگر نگوييم همه علت سرطان اين است، تقريبا مي شود 
گفت يكي از علت هاي مهم آن است. كارشناس ارشد فيزيك هسته اي همچنين 
با اشاره به اينكه قبلا در بيمارستان ها اتاق هاي تك نفره براي اين كار وجود داشته 
و مدت آن هم يك هفته بوده است، مي گويد: در حال حاضر به علت افزايش تعداد 

بيماران و بودجه كم بيمارستان ها براي اين بخش هاي درماني اتاق هاي تك نفر به 
دونفره تبديل شده و زمان آن هم از يك هفته كمتر شده است. وي مي گويد: نبايد 
به دليل كمبود بودجه هاي درماني جان و سلامت مردم را به خطر انداخت. وي در 
ادامه مي گويد: از يكي از معاونان بيمارســتان علت اين موضوع را پرسيدم، ايشان 
در جواب سوال من به امكانات كم بيمارستان و بودجه هاي ناچيز آن اشاره كرد و 

گفت: اين كار وظيفه مسئولان بالادست ما در بخش درمان است كه متاسفانه به 
آن رسيدگي نشده است و كاملا از حيطه و اختيار ما خارج است. بنابراين راه حل 
جدي تري براي آن توسط سازمان و وزارتخانه هاي مرتبط با آن بايد صورت گيرد. 
يددرماني اصول و مقررات خاص خود را دارد و كوچك ترين خطا و اشتباهي در آن به 
افزايش بيماري هاي سخت مي انجامد. اگرچه بيمارستان ها به بيماران آموزش لازم 

را مي دهند و به آنها توصيه هاي لازم را مي كنند اما به خاطر اهميت موضوع و ابعاد 
خطرناك آن درصورت اغفال و بي توجهي روي جامعه، بايد خود مراكز بهداشتي و 
درماني مكان هاي مجزايي را براي اين كار درنظر داشته باشند و خود اين مراكز مانع از 
 حضور بيمار در مجامع عمومي شوند نه اينكه احتمال افزايش خطرات آن روي مردم 

را بيشتر كنند. 

»كسبوكار«ازبيتوجهيبيمارستانهاگزارشميدهد

خطرات جاني یددرماني هاي دو روزه

درســت كــردن يك ترشــي يا يــك مرباي ســاده 
شــايد چندين ســاعت طول بكشــد. البته بستگي 
به ســرعت عمل افراد ممكن اســت زمانش كوتاه يا 
طولاني باشــد. براي بانوي كارآفريني كه شــغل اش 
اين اســت، دشــواري و طولاني بودن زمــان اين كار 
معنايي ندارد. بانوي كارآفريني كه هم انواع ترشــي، مربا، ادويه، شــربت و... 
را درســت مي كند و با مهارتي كافي در بســته بندي آنها در شيشه مخصوص 
خود و جمع آوري مواد مورد نياز آنها از باغ و مزرعه توانســته اســت توليدات 
غذايي ســالم و طبيعي را به ديگران عرضه كند. توليدات اين خانم كارآفرين 
در دومين نمايشــگاه بين المللي كارآفريني نشــان از مهارت هاي او داشــت 
 براي همين براي ما جالب بود كه برويم و از او ســوالاتي كــه در ذهنمان بود 

را بپرسيم. 

چه چيز موجب شد كه به فكر اين كار بيفتيد؟
 به خانــه داري و انجام اموري مثــل اين علاقه زيادي داشــتم براي همين به 
فكرم رسيد كه از توانايي هايم براي داشــتن يك شغل استفاده كنم و به خاطر 
اينكه احســاس مي كردم در اين كار مهارت لازم را دارم، انگيزه من بيشتر شد 
 و اعتمادبه نفســم براي اينكه مشــتري و خريدار براي توليداتم فراهم كنم،

 زياد شد.
 از طرفي فكر اينكه بيكار باشم و در خانه بنشــينم، آزارم مي داد. خواستم هم 
كاري كنم كه درآمد خانواده ام بالا رود و هم اينكه هنر و استعدادم را در راه توليد 

محصولات سالمي بگذارم. 
تا چه حد در كار خود موفق بوده ايد و آيا توانســته ايد به اهدافي كه 

داشته ايد برسيد؟
از كارم راضي هستم و تاكنون توانسته ام در جذب مشتري و درآمدزايي براي 
خانواده ام موفق عمل كنم به گونه اي كه حتــي فرزندان و نوه هايم هم به كارم 
علاقه مند شــده اند و به كمكم مي آيند. يكي از دخترانم هم شــغل مرا براي 
زندگي اش در كنار درس و دانشــگاه انتخاب كرده كه به نظرم علت عمده اش 

ديدن مزيت هاي اين شغل و رضايتش از آن بوده است. 

به نظر شما چقدر در جامعه ما به كارآفرينان زن توجه مي شود؟
كارآفريني زنان در جامعه در گذشته مثل حال مورد توجه نبود يا شايد انگيزه 
كارآفريني در زنان به وجود نيامده بود اما در حال حاضر بسياري از زنان در اين 
زمينه علاقه و انگيزه بسيار زيادي پيدا كرده اند. البته شايد يك سري مشكلات 
مادي و هزينه هاي بالاي زندگي، زنان را به فكر واداشــته كه به كمك مردان 
بيايند اما اين علت اصلي موضوع نيســت بلكه علاقه زنان هم بســيار مشوق 

مهمي است.
 در بعضي مــوارد هــم ديدن زنــان موفــق در ايــن زمينه عامــل مهمي 
 بــراي حركــت زنــان خانــه دار بــراي مشــاركت در توليــد اقتصــادي

 جامعه است. اگر بخواهيم موضوع توجه جامعه به كارآفريني را تشريح كنيم، 
بايد بگويم متاسفانه باوجود اين امر كه زنان توانسته اند خود را به جامعه نشان 
دهند و در بسياري از كارها توانايي هاي خاص خود را ثابت كنند، هنوز اقدامات 
مهمي براي آنها صورت نگرفته است به ويژه در بخش تبليغات براي مشاغل زنان 

و حمايت هاي تشويقي از آنها. 
به نظر خودتان مزيت كارتان بر ديگر كارهاي مشابه چيست؟

سالم بودن و كيفيت توليداتم كه از داشتن هرگونه اسانس و مواد نگهدارنده عاري 
هستند، يكي از مهم ترين مزاياي كار من بر توليدات ماشيني است. من براي درست 

كردن هر مواد غذايي سعي مي كنم از مواد مضر سلامت دوري كنم. مثلا براي قره قروت 
از نمك استفاده نمي كنم و با رعايت حال بيماران و افرادي كه قند يا فشار خون دارند 
تركيب آنها را به گونه اي قرار دادم كه هم طعم جالبي داشته باشند و هم ضرر كمتري. 

توصيه شما به ديگر خانم ها چيست؟
توصيه مهم من اين است كه هرگز به ظاهر يك چيز و سختي هاي آن نگاه نكنند. 

شايد كاري تلاش و كوشش زيادي لازم داشته باشد اما اين به معناي غيرممكن 
بودن آن نيست. مثلا اگر ما خود را به انجام كارهاي كوچك و كم زحمت عادت 
بدهيم، زمينه براي رشــد ديگر مهارت هايی كه اندكي همت مي خواهد را از 
دست مي دهيم و اين يعني مبارزه با استعدادهايي كه داريم اما هر كسي بعد از 
اينكه بتواند اندكي به خود زحمت بدهد و در مقابل سختي هاي كار صبور باشد، 

نتيجه اي كه مي گيرد به همه چيز مي ارزد. 

چه برنامه اي براي آينده خود داريد؟
بزرگ ترين آرزوي من اين اســت كه بتوانم كارم را در حد يك شركت بزرگ 
توليدي وســعت بدهم و بتوانم كارهايي كه اينك انجــام دادنش هم زحمت 
كارم را بالا مي برد و هم زمانــم را طولاني تر مي كند را به راحتي و به وســيله 
 دســتگاه هاي ماشــيني انجام دهم و بتوانم توليدات و محصولات بيشــتري 

داشته باشم.

گفتوگوی»كسبوكار«بايكزنكارآفرين

هدفم تاسیس شرکت تولیدی است
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کشاورزي

مديركل امور عشاير استان تهران با بيان اينكه قيمت دام در روزهاي عرفه 
و عيد قربان به عرضه و تقاضا بستگي دارد، گفت: 50 هزار راس دام توسط 

عشاير استان تهران در اين دو روز عرضه مي شود. 
به گزارش فارس، سيروس نصيري گفت: عشاير استان تهران 50 هزار راس 

دام را براي قرباني در روز عرفه و عيد قربان عرضه مي كنند. وي افزود: اين 
تصميم در جلسات با حضور مسئولان ستاد تنظيم بازار اتخاذ شده و قيمت 

فروش هم بستگي به عرضه و تقاضا دارد. 
مديركل امور عشاير استان تهران اظهار داشت: همچنين در قيمت فروش 

دام، ساعت خريد موثر است و قيمت ابتداي روز با ساعات پاياني متفاوت 
است. نصيري تصريح كرد: سال گذشته حدود 45 تا 50 هزار راس دام براي 
قرباني توسط عشاير استان تهران عرضه شد و پيش بيني مي شود امسال هم 

همين تعداد به فروش برسد. 

عرضه 50 هزار راس دام توسط عشاير براي قرباني

با وجودي كه مصرف قهوه در 
ايران يك سوم مصرف چاي 
اســت اما بازار اين نوشيدني 
در حال جا بــاز كردن در دل 
بازار رقيب پرطرفدار اســت. 
طبق آمارهاي سازمان چاي، سالانه 120 هزار تن انواع 
فرآورده هاي چاي در كشــور مصرف مي شود. از سوي 
ديگر مصرف 1200 تني انواع قهوه در كشور نشان دهنده 
بازار رو به گســترش اين محصول اســت. كارشناسان 
معتقدند قهوه با اتكا بر اســتقبال روزافزون نسل جوان 
ايراني بازار خود را گســترش مي دهد و ايران به عنوان 
بزرگ ترين فــرآوری كننده قهــوه و فرآورده هاي اين 
محصول در خاورميانه، علاوه بر تامين نياز داخلي قابليت 

فتح بازارهاي منطقه را نيز دارد. 

زنجيره بزرگ مشاغل مرتبط با قهوه فرصتي 
براي كسب وكار

مهرداد رســتم وند، كارشــناس بازار قهوه با اشاره به 
ظرفيت هاي اين محصول براي ايجاد چرخه بزرگي از 
فعاليت هاي ســودآور و كارآفرينی اقتصادي در ايران 
به »كســب وكار«، گفت: كمتر نوشــيدني را مي توان 
سراغ گرفت كه اين طور در ميان نسل جوان محبوبيت 
داشته باشــد و اين فرصتي است كه افراد متخصص در 
ايجاد كسب وكار بايد به آن توجه كنند. اين كارشناس 
زنجيره اي را كه از مشاغل وابسته به قهوه تشكيل مي شود، 
پرتعداد توصيف كرد و افزود: واردات قهوه، فرآوري و توليد 
انواع محصولات دم كردني، فوري و آماده براي مصرف در 
صنايع مرتبط، كافه ها، فروشگاه هاي تخصصي قهوه و 

محصولات داراي قهوه، صنايع و سازندگان دستگاه هاي 
فرآوري قهوه و درنهايت قنادي ها و صنايع شــيريني و 
شكلات، حلقه هاي اين زنجيره هستند كه سرمايه گذاري 
و ورود به هر يك از اين مشــاغل با توجه بــه بازار رو به 
گسترش آن در كشور از چشم انداز خوبي برخوردار است. 

نبرد نابرابر قهوه و چاي در بازار ايران
وي در ادامه به موانع پيش روي گسترش كسب وكارهاي 
مرتبط با قهوه در كشور اشاره كرد و گفت: مانع اساسي 
گسترش بازار قهوه اين است كه اين محصول در ايران 
رقيب قدرتمندي به نام چاي دارد كه كشت آن در داخل 
انجام مي شود و دولت هم اخيرا برنامه هاي حمايتي از 

كشت و مصرف چاي داخلي به اجرا درآورده است. از سوي 
ديگر ذائقه ايراني ها و خصوصا نسل هاي 50 سال به بالا 
به طور سنتي با چاي هماهنگ شده و سنگيني رونق بازار 
قهوه روي دوش نسل جوان است. رستم وند با پيش بيني 
شدت گرفتن رقابت قهوه و چاي در ايران طي سال هاي 
آينده، خاطرنشــان كرد: در حال حاضر وارد كنندگان 
چاي از نفوذ و توان مالي بالاتري برخوردارند و باوجود 
ممنوعيت هايي كه درباره تبليغ محصولات خارجي كه 
توليد مشابه داخلي دارند، وجود دارد، مي بينيم كه چاي 
خارجي به راحتي تبليغ مي شود. اين وضعيت رقابت چاي 
و قهوه را نابرابر مي كند. اين كارشناس با تاكيد بر خروج 
قهوه از سايه چاي در سال هاي اخير افزود: با توجه به اينكه 

نسل جوان به صورت فزاينده به قهوه روي آورده است، 
ديري نمي گذرد كه فعالان اين صنعت نيز توان لازم را 
براي گسترش بازار خود به دست مي آورند و قهوه خود را 

از زير سايه چاي بيش از قبل خارج مي كنند. 

تامين 100 درصدي نياز داخلي و صادرات به 
14 كشور

سيدرضا حســيني، فعال بازار قهوه نيز با بيان اينكه 
باوجود اعمال تحريم ها عليه كشــورمان، ايران يكي 
از توليدكنندگان و صادركننــدگان قهوه در جهان و 
بزرگ ترين توليدكننده در خاورميانه اســت، گفت: 
در دنيا قهوه به سه شــكل دم كردني، فوري و ميكس 
توليد مي شــود كه تنها تعداد محدودي كارخانه در 
جهان وجود دارند كه توليدكننده تمام اين محصولات 
با يكديگر هســتند و خوشــبختانه ايران يكي از اين 
توليدكنندگان به شــمار مي رود. به گزارش ايرنا، وي 
تصريح كرد: در حــال حاضر قهوه هــاي دم كردني و 
فوري ايران علاوه بــر تامين 100 درصــد بازارهاي 
داخلي، بازارهاي صادراتي افغانستان، امارات متحده 
عربي، تركمنستان، ارمنســتان، عراق، لبنان، سوريه، 
آذربايجان، آلمان، لهستان، بلغارستان، يونان، بلاروس 
و سنگال را تامين مي كند. وي با بيان آنكه قهوه به دليل 
مصرف بالا در جهان پس از نفت بيشترين گردش مالي 
را به خود اختصاص داده اســت، افزود: هم اكنون هند 
رقيب ايران در بازارهاي صادراتي اســت كه توانسته 
 بازار روســيه را از آن خود كند. وي خاطرنشان كرد:
60 درصد قهوه ايران به مصرف صنعتي و صادراتي و 40 

درصد آن به مصرف مستقيم مردم مي رسد. 

»کسب وکار«  بازار قهوه را بررسي می کند

قهوه ایرانی در جستجوی بازار های صادراتی
ایران اصلی ترین قطب تولید، فرآوری و بسته بندی قهوه در منطقه است 

گندمكاران ۳۵۰۰ میلیارد ریال 
از دولت طلب دارند

ســخنگوي خريــد تضميني گنــدم بانك 
كشــاورزی با بيان اينكه تاكنون بابت خريد 
تضميني گندم 93 هزار و 492 ميليارد ريال 
پرداخت شــده، گفت: هنوز 3 هــزار و 500 
ميليارد ريال از پول خريد گندم به كشاورزان 

پرداخت نشده است. 
حشــمت ا... نظري گفت: از ابتداي برداشت 
گندم تاكنون، 89 هزار و 919 ميليارد ريال به 
حساب كشاورزان بابت خريد تضميني گندم 

واريز شده است. 
به گزارش فارس، وي با بيــان اينكه 3 هزار و 
500 ميليارد ريال از پول خريد گندم هنوز به 
كشاورزان پرداخت نشده است، افزود: تاكنون 8 
ميليون و 326 هزار تن گندم به ارزش 93 هزار 
و 492 ميليارد ريال از كشاورز خريداري شده 
است. نظري بيان داشــت: كار خريد تضميني 
گندم در هزار و 131 مركز فعال در قالب يك 
ميليون و 310 هزار و 94 محموله انجام شده 
است. ســخنگوي خريد تضميني گندم بانك 
كشاورزي تصريح كرد: استان  خوزستان با 963 
هزار و 193 تن، گلستان با 891 هزار و 37 تن 
و فارس با 794 هزار و 287 تن رتبه هاي اول تا 
سوم فروش گندم را به خود اختصاص داده اند. 
وي افزود: بقيه بهاي خريد گندم به زودي به 
حساب گندمكاران واريز مي شود و تمام سعي 

ما تامين وجه خريد تضميني گندم است. 
به گزارش فارس، طبــق مصوبه دولت قيمت 
 هر كيلوگــرم گندم معمولي در ســال جاري 
1155 تومان و قيمت هر كيلوگرم گندم دوروم 
)ويژه ماكاراني و بيسكوئيت( 1188 تومان است. 

خبر

معاون باغباني وزير جهاد كشاورزي 
گریه انگورداران درآمده است

معاون امور باغباني وزارت جهاد كشاورزي با بيان اينكه 
ميزان توليد انگور امسال به چند ميليون تن مي رسد، 
گفت: در حال حاضر اين محصول روي دست انگورداران 
باقي مانده، به طوري كــه در اروميه گريه آنها درآمده 
است.محمدعلي طهماسبي، با اعلام اين خبر اظهار كرد: 
ميزان توليد انگور امسال به چند ميليون تن مي رسد و 
در هر ميزاني كه مردم بتوانند بخورند، براي كشمش، 
خشك و صادر شود، بازهم انگور موجود است.  به گزارش 
تسنيم، وي خاطرنشان كرد: پيش بيني مي شود 180 
هزار تن كشمش از محصول امسال به دست  آيد كه از 
اين ميزان 140 تا 150 هزار تن صادرات خواهيم داشت 
و مابقي در بازار مصرف مورد استفاده قرار مي گيرد. به 
گزارش تسنيم، درحالي كه ما با توليد مازاد انگور در 
كشور مواجه هستيم و هر ساله وزارت جهاد كشاورزي 
براي حمايت و جلوگيري از ضرر و زيان كشاورزان اقدام 

به خريد تضميني كشمش مي كند.

طرح هاي پرورش میگو در گرو 
تامین 2 هزار میلیارد ریال

معاون آبزي پروري سازمان شيلات ايران گفت: اجراي 
طرح هاي پرورش ميگو در كشــور به بيش از 2هزار 
ميليارد ريال اعتبار نياز دارد كــه فقط 20درصد آن 
تامين شده است. حسين علي عبدالحي افزود: عمده 
مشكل پرورش ميگو در كشور تامين نقدينگي است 
و در اين زمينه بانك ها بايد همكاري و تعامل بيشتري 
با فعالان اين عرصه داشته باشند.  به گزارش ايرنا، وي 
ادامه داد: بي شك با سود 21درصد تسهيلات بانك هاي 
داخلي و فناوري قديمي تكثير، نمي توان با ميگوهاي 
صادراتي كه با سود 3 درصد تسهيلات و فناوري جديد، 

توليد و تكثير شده است، رقابت جدي داشت. 

اخبار

رئيس سازمان شيلات از توليد حدود 1/5 تن خاويار پرورشي در سال جاري خبر داد و 
گفت: ارزش اين محصول كه غالبا صادر مي شود بالغ بر 3 ميليون دلار است. 

حســن صالحي، معــاون وزير جهــاد كشــاورزي اظهار كــرد: حــدود 50 مزرعه 
 پــرورش ماهــي خاويــاري در كشــور فعــال اســت كــه از ايــن تعــداد حدود

 10 مزرعه امســال بــه توليــد خاويار مي رســند. بــا توجه بــه وضعيــت مزارع 

پرورشــي و پتانســيل توليد به نظر مي رســد امســال حــدود 1/5 تــن خاويار و 
حدود هــزار تن گوشــت خاويــار در كشــور توليــد شــود. وي درباره صــادرات 
ماهــي خاويــاري نيز گفــت: صــادرات ماهــي زنــده خاويــاري ممنوع اســت، 
 چراكــه احتمــال آن وجــود دارد كــه كشــورهاي مشــتري آن به رقيــب ايران 

تبديل شوند. 

صالحي اضافه كرد: گوشــت ماهي خاوياري كه قابليت صادرات هم دارد، در هتل ها و 
رستوران هاي شهرهاي شمالي كشور مصرف مي شود كه حدودا كيلويي 60 هزار تومان 
است. معاون وزير جهاد كشاورزي پيش بيني كرد امسال حدود 700 تن گوشت منجمد 
ماهي خاوياري به كشورهاي مختلف اروپايي صادر شود كه ارزشي بالغ بر 10 ميليون 

و 500 هزار دلار دارد.

صادرات 3 ميليون دلاري خاويار

قائم مقام معاون باغباني وزارت 
جهاد كشاورزي گفت: ايران با 
15 هزار هكتار گل محمدي 
حدود 27 هــزار تن محصول 
توليــد مي كند كــه ارزش 
صادراتي آن از محل اسانس و گلاب معادل 40 ميليون دلار 
در سال است. جهانگير عرب، افزود: مطابق برنامه ششم 
توسعه در قالب طرحي با عنوان »توسعه باغ ها و گياهان 
دارويي در اراضي شيبدار با تاكيد بر گل محمدي« ميزان 
توليد اين محصول به 3 برابر وضعيت فعلي خواهد رسيد. 
وي خاطرنشان كرد: مطابق اين برنامه، سطح زير كشت گل 
محمدي در كشور به 45 هزار هكتار و توليدي معادل بيش 
از 80 هزار تن مي رسد. عرب ادامه داد: تنوع در فرآورده هاي 
گل محمدي از برنامه هايي اســت كــه در وزارت جهاد 
كشاورزي دنبال مي شود و علاوه بر آن، توليد زنجيره اي 
گل محمدي و حمايت از واحدهاي كشت بافتي، از ديگر 

برنامه هاي اين طرح خواهد بود. 

توليد يك كيلوگرم گلاب از 3 كيلوگرم 
گل محمدي

2قائم مقام معــاون باغباني وزارت جهاد كشــاورزي 
تصريــح كرد: درحــال حاضــر اســانس، گلاب، گل 
خشــك و برگ هاي گل محمدي به 10 كشــور دنيا 
از جمله ژاپــن، اروپا، چيــن و... صادر مي شــود و در 
برنامه داريم كه آن را توســعه دهيم. وي يادآور شــد: 
از هــر 3 كيلوگرم گل محمدي، يــك كيلوگرم گلاب 
اســتحصال مي شــود كه در برنامه داريم بــا تنوع در 
فرآورده هــا بتوانيم علاوه بر گلاب، ســاير محصولات 
 را اســتحصال كنيم. عرب تاكيد كرد: متوسط سطح
 زير كشت گل محمدي در كشور يك هكتار است كه در 
برنامه ششم توسعه افزايش خواهد يافت و علاوه بر آن، 
در اراضي شيبدار نيز قصد داريم بتوانيم توسعه اين گل را 
داشته باشيم تا علاوه بر آنكه از روان آب ها جلوگيري شود، 
سطح سفره هاي آب زيرزميني نيز با هدايت آب توسط 

ريشه هاي اين گياه افزايش يابد. 

اختصاص تســهيلات ارزان قيمت به 
طرح هاي سودده

وي اظهار داشت: دنيا براي توسعه گياهاني چون 

گل محمدي، كشت متراكم را پيش گرفته است، 
اما از آنجا كه ايران كشــوري چهار فصل اســت، 
شرايط بهتري در اختيار اســت كه بتوانيم مطابق 
برنامه ششم و هفتم توسعه، سياست هايي را براي 
انتقال 500 هزار هكتار از فضاهاي باز كشور به سطح 
گلخانه ها داشته باشــيم. وي در ادامه افزود: وزارت 
جهاد كشاورزي براي طرح هايي كه سود اقتصادي و 
توجيه فني داشته باشد، تسهيلات ارزان قيمت قائل 
است تا بتواند توسعه كشت اين گياه را افزايش دهد. 
قائم مقــام معاون باغباني وزارت جهاد كشــاورزي 
خاطرنشــان كرد: در حال حاضر گلاب و اســانس 
از مهم ترين فرآورده هاي گل محمدي هســتند و 
كانگريت و ابسلوت كه استفاده هاي دارويي دارند، 
در كشــور امكان توليد ندارند كه اميدواريم بخش 

خصوصي بتواند در اين زمينه فعال تر عمل كند.  

حفظ منابــع آب در كنار كشــت گل 
محمدي

عرب ادامه داد: توسعه كشت گل محمدي با نهال هاي 
كشــت بافتي به حفظ آب و مديريت سفره هاي آب 
زيرزميني كمك مي كنــد و علاوه بــر آن، توليد را 

افزايش مي دهد.
 وي تصريح كرد: وزارت جهاد كشاورزي با پژوهشكده 
گل و گياهان زينتي و مركــز تحقيقاتي در اين باره 
اقدام هايي را در دســت انجام دارد كــه اميدواريم 
با تبادل اطلاعــات اين مراكز بــا محققان خارجي 
بتوانيم گام هاي موثرتري در اين بخش  برداريم. عرب 
درباره تفاوت گل محمدي و رز يادآور شــد: تمامي 
اين گل ها از يك خانواده به نام رزاســه هستند، اما 
 تنوع ارقام موجود باعث شــده بــه نام هاي مختلفي 

مشهور باشند. 

تجازي ســازي 12 رقم گل از 750 گونه 
موجود

وي تاكيــد كــرد: بيــش از 750 رقــم گل در 
خانواده رزاســه وجود دارد كــه 10 تا 12 رقم آن 
تجاري سازي شده و داراي تنوع رنگي بالايي است. 
عرب درباره توسعه كشــت گياهان دارويي و گل 
محمدي پــس از تحريم اظهار داشــت: در حال 
حاضر با 10 كشور دنيا در صادرات اين فرآورده ها 
 همــكاري داريم كــه به دنبــال متنوع ســازي

 آن هستيم. 
وي در پايــان گفــت: بســياري از كشــورهاي 
اروپايــي به دنبــال وصــل شــدن بــه بــازار 
گل و گيــاه ايــران هســتند كــه اميدواريــم 
 بتوانيــم بازارهــاي صادراتــي را در ايــن بخش 

تنوع بخشيم. 

 تولید گل محمدي در برنامه ششم ۳ برابر افزایش خواهد یافت

صادرات گل محمدي به 10 کشور دنيا

تولید 1/۳ میلیون تن شلتوك 
برنج در استان مازندران

رئيس سازمان جهاد كشاورزي استان مازندران با 
بيان اينكه هيچ مجوزي براي واردات برنج صادر 
نمي شــود، گفت: توليد برنج باوجود بارش اندك 
خوب است و پيش بيني مي شود حدود يك ميليون 
و 300 هزار تن شلتوك برنج در سال جاري توليد 
شود. دلاور حيدرپور با بيان اينكه بيش از 40 درصد 
برنج كشور در مازندران توليد مي شود، گفت: به 
دليل بحران آب توسعه كشت برنج از سوي وزارت 

جهاد كشاورزي مورد حمايت نيست. 
وي با پيش بيني افزايش 10 درصدي توليد برنج 
افزود: اگرچه امسال با روزهاي گرم و كم بارشي 
در اســتان مواجه بوديم، اما توليد برنج از اوضاع 
خوبي برخوردار اســت و پيش بيني ما اين است 
كه با كشت مجدد حدود يك ميليون و 300 هزار 
تن شلتوك برنج به دست  آيد. حيدرپور تصريح 
كرد: به دليل كمي رطوبت اراضي كشــت برنج 
امسال به مشكل كرم ساقه خوار برنج و اپيدمي 
بلاست مواجه نشدند و ميزان سمپاشي هم بسيار 

كاهش داشت. 
رئيس سازمان جهاد كشــاورزي مازندران در 
پاسخ به ســوال فارس مبني بر اينكه آيا امسال 
هم خريــد توافقي برنج انجام مي شــود، اظهار 
اميــدواري كرد: نيــازي به اجــراي اين طرح 
نيست، زيرا سال گذشــته در راستاي حمايت 
از توليد كنندگان و براي خروج بــازار از ركود 
انجام شد. وي تصريح كرد: هر زمان كه احساس 
شود قيمت برنج پايين مي آيد دولت وارد بازار 
مي شود، اما اميدواريم كه شرايط اين گونه پيش 
نرود. حيدرپور بيان داشــت: طبق گفته وزير 
سياســت  وزارت جهاد حمايت از توليد داخل 
اســت و به همين دليل وزارتخانــه هيچ ثبت 
سفارشي را براي واردات برنج انجام نداده است. 

خبر

برنامه ریزي براي صادرات مرکبات
معاون وزير جهاد كشــاورزي گفــت: ايران 
هفتمين توليدكننده مركبات جهان است كه 
سالانه حدود 4 ميليون تن انواع مركبات توليد 
مي كند و در سال جاري نيز با توجه به افزايش 
توليد اجازه واردات داده نمي شــود و به فكر 

صادرات اين محصولات هستيم. 
محمدعلي طهماســبي اظهار كرد: در سال 
 گذشــته حدود 280 هــزار هكتار ســطح
 زير كشــت باغ هاي مركبات كشــور بود كه 
ميزان توليد انواع مركبات آبي و ديم در سال 
گذشــته به حدود 3 ميليون و 800 هزار تن 

رسيد. 
وي افزود: امســال در باغ هاي شمال وضعيت 
خوبي براي توليد انــواع مركبات وجود دارد؛ 
به گونه اي كه اگر امسال همه گل ها به محصول 
مي رسيد، نمي دانستيم بايد از ازدياد بيش از 
حد محصول چه كار كنيم و اين خود تبديل 
به ســناريويي مي شــد كه توليدكننده را با 

مخاطراتي مواجه مي كرد. 
طهماســبي با بيــان اينكه ايــران هفتمين 
توليدكننده انواع مركبات در جهان اســت، 
گفت: ســالانه حدود 130 ميليــون تن انواع 
مركبــات توليد مي شــود كه كشــورهاي 
چين، برزيــل، آمريكا، هنــد و... عمده ترين 
توليدكنندگان اين محصولات باغي هستند و 

ايران نيز در رتبه هفتم قرار دارد. 
معاون باغباني وزير جهاد كشاورزي ادامه داد: در 
ايران نيز به ترتيب استان هاي مازندران، فارس، 
كرمان، خوزستان، هرمزگان، بوشهر و گيلان 
عمده ترين توليدكنندگان مركبات هستند كه 
براســاس آخرين برآوردهاي صورت گرفته از 
باغ هاي اين مناطق، پيش بيني مي شود توليد 
انواع مركبات نسبت به سال گذشته افزايش يابد 
و در اين صورت هيچ نيازي به واردات مركبات 
نداريم. وي اعلام كرد: گرچه برخي واردكنندگان 
همواره به دنبال واردات مركبات به كشور هستند 
اما وزارت جهاد كشــاورزي اجازه واردات اين 
محصولات باغي به كشــور را نمي دهد، چراكه 
مانند سال گذشته كه حدود 50 هزار تن مركبات 
به كشــورهاي مختلف صادر شــد بايد به فكر 

صادرات مازاد اين محصولات باشيم. 

اخبار
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استان ها

معاون آب و خاک وزیر جهاد کشاورزی 
گفت: تاکنون یک  هزار و ۱۰میلیارد ریال 
برای ایستگاه پمپاژ برتش دهلران هزینه 

شده است.
 ایلام- صفدر نیازی شهرکی اظهار کرد: 
این طرح نزدیک به ۱۸ سال پیش شروع شــده است و مدت ها 
بلاتکلیف مانده بود؛ اما با توجه دولت سیزدهم به این طرح، موانع 

آن رفع و احیاء شد.
وی افزود:  تاکنــون یک  هزار و ۱۰میلیارد ریــال برای این طرح 

هزینه شده است.
معاون آب و خاک وزیر جهاد کشــاورزی گفــت: ۷۱۰میلیارد 
ریال از ایــن میــزان در دولت ســیزدهم به این طــرح تزریق 
شــد که موجــب تســهیل در روند عملیــات اجرایــی مرحله 
 اول آن و بهــره بــرداری از ایــن مرحلــه در آینــده نزدیــک 

شده است.

نیازی شهرکی به شبکه آبیاری و زهکشــی غرب و شمال غرب 
کشور در قالب سامانه گرمسیری هم اشاره کرد و بیان داشت: این 
طرح شامل ۲۳۰ هزار هکتار اراضی کشاورزی است که اعتبار آن 
با نگاه مساعد مقام معظم رهبری از صندوق ذخیره ارزی تامین 

اعتبار شده است.
وی با اشــاره به ایــن کــه ۱۰۰ هزار هکتــار باقــی مانده هم 
تقریبــا بین ۷۰ تــا ۸۰ درصــد پیشــرفت دارد، اذعــان کرد: 
در ســال گذشــته با عنایت رهبر معظم انقلاب اســلامی، یک 
میلیارد دلار به این طــرح اعتبار اختصاص یافته و مقرر شــده 
 اســت که این طرح تا شــهریور ماه ســال جاری به بهره برداری 

می رسد.
معاون آب و خــاک وزیــر جهاد کشــاورزی به طرح ســامانه 
گرمسیری در استان ایلام اشــاره کرد و افزود: سامانه گرمسیری 
هم جزیی از طرح شــبکه آبیاری غرب و شــمال غرب اســت و 
به محض این کــه وزارت نیرو طــرح را تأمین آب کنــد، ۲ ماه 
 بعد طرح را بــرای اســتفاده از شــبکه آبیاری به کشــاورزان

 تحویل می دهیم.

معاون وزیر جهاد کشاورزی خبر داد؛

هزینه کرد یک هزار و ۱۰میلیارد ریال برای ایستگاه پمپاژ برتش دهلران

مدیرکل راهداری ایلام؛
احــداث ۱۲ هــزار مترمربع 
کف پوش در پایانه مرزی شهید 

قاسم سلیمانی
ایــلام- مدیرکل راهــداری و حمــل و نقل 
جاده ای ایلام گفــت: در راســتای آمادگی 
برای اســتقبال از زائران اربعین حســینی، 
۱۲ هــزار مترمربــع کف پــوش در محوطه 
 پایانه مرزی شهید قاسم ســلیمانی در حال

 احداث است.
ســیدزاهدین چشــمه خاور اظهار کرد: ۱۲ 
هزار مترمربــع کف پوش در محوطــه پایانه 
مرزی شــهید قاسم ســلیمانی )مرز مهران( 
 با پیشــرفت فیزیکی ۵۰ درصــدی در حال 

احداث است.
وی افــزود: این پروژه با هدف تســهیل تردد 
زائران و ایجاد شــرایط مطلوب برای آن ها در 

نظر گرفته شده است.
چشــمه خاور افزود: این طرح با اعتباری بالغ 
بر ۲۲۰ میلیــارد ریال در حال اجرا اســت و 
طبــق برنامه ریــزی انجام شــده، تــا هفته 
 اول مرداد ماه ســال جاری بــه بهره برداری 

خواهد رسید.
مدیرکل راهــداری و حمل و نقــل جاده ای 
ایلام عنــوان کرد: عــلاوه بر احــداث کف 
پوش، اقدامــات دیگری نظیــر جایگزینی 
ســایبان های موقت با ســایبان های دائمی، 
احداث سایبان از ورودی پایانه برکت تا مرکز 
پایش به طول ۱۲۵ متر و به مساحت ۳۸۰۰ 
مترمربع، تعویض بخشــی از فاضلاب پایانه 
برکت و احداث کانال هــای هدایت آب برای 
 جلوگیری از تجمع آب های سطحی در حال

 انجام است.
چشمه خاور به بازسازی ۱۰۰ چشمه سرویس 
بهداشتی در پایانه مرزی شهید سلیمانی اشاره 
کرد و ادامــه داد: احداث این ســرویس های 
بهداشتی با پیشــرفت فیزیکی ۹۰ درصد در 

حال انجام است.
وی گفت: سیستم های خنک کننده تکمیل 
و نصــب بیــش از ۲۰۰ دســتگاه مه پاش و 
جت فن جدید تا قبــل از اربعیــن در پایانه 
 مــرزی شــهید ســلیمانی و برکــت انجام 

می شود.

کسب رتبه برتر  توسط  مخابرات  
منطقه مرکزی در نخستین جشنواره 
تولیدات روابط عمومی های استان 

مرکزی
طی مراســمی که بــا حضور علــی بهادری 
جهرمی دبیر و ســخنگوی دولت ،اســتاندار 
مرکــزی و جمعی از مدیران اســتانی برگزار 
شــد ، مخابرات منطقــه مرکــزی موفق به 
کســب رتبه برتر حــوزه موشــن گرافی،در 
نخستین جشــنواره تولیدات روابط عمومی 
 های اســتان یادبود شــهید علیرضــا بابایی 

شد .
مدیرکل روابــط عمومی و امــور بین الملل 
استانداری مرکزی  در این آیین گفت: اطلاع 
رسانی و رســانه جزو موضوعات تاثیرگذاری 
اســت که مورد تاکید رهبر معظم انقلاب نیز 

است . 
محمدطالبــی افــزود: جشــنواره روابــط 
عمومی های استان برای نخستین بار برگزار 
شد و  تلاش شده ظرفیت ها به خوبی ارزیابی و 

نقاط ضعف شناسایی شود.
مدیرکل روابــط عمومی و امــور بین الملل 
اســتانداری مرکزی ادامه داد:  ارتقا جایگاه 
روابط عمومی ها امری ضروری است که باید 

مورد توجه جدی قرار گیرد.
وی گفت: مدیران باید جایگاه روابط عمومی ها 
را به خوبی بشناســند و این بخش را تقویت 

کنند.
گفتنی است روابط عمومی مخابرات منطقه 
مرکزی در این جشنواره موفق به کسب رتبه 

برتر در حوزه موشن گرافی شد .
در این تقدیر نامه  آمده است:امروز جهادتبیین 
فریضه ی قطعی و فوری است و تاکیدات مقام 
معظم رهبری بر امید آفرینی،معرفی  و تبلیغ 
دستاوردها و توفیقات بی شمار نظام اسلامی 
با اطلاع رسانی هنرمندانه موید رسالت خطیر 
روابط عمومی هــا در ارتقای امیــد ، اعتماد 
عمومی وتقویــت ســرمایه اجتماعی برای 

پیشبرد اهداف کلان کشور است.
 ۷۰دستگاه اجرایی  استان مرکزی،  آثار خود 
را در حــوزه تولیدات روابــط عمومی به این 

جشنواره ارسال کرده بودند.

اخبار

سید محســن موســوی: طی مراســمی که با حضور علی بهادری جهرمی ،سخنگو 
و دبیر هیئت دولت ، برگزار شــد ،شــرکت آب و فاضلاب اســتان مرکــزی موفق به 
کســب دو رتبه برتر توســط آزاده کرمی در بخش چند رســانه ای)کلیــپ( و آقای 
محمــد حامــدی رتبــه اول در بخــش پاســخگویی رســانه ای در نخســتین 
جشــنواره تولیدات روابط عمومی های اســتان مرکــزی یادبود" شــهید والا مقام 
 علیرضــا بابایــی " و اهدای لــوح تقدیر با امضــای فــرزاد مخلص الائمه اســتاندار 

مرکزی شد.

در این تقدیر نامه ها  آمده اســت:امروز جهادتبیین فریضه ی قطعی و فوری اســت و 
تاکیدات مقام معظم رهبــری بر امید آفرینی،معرفی  و تبلیغ دســتاوردها و توفیقات 
بی شمار نظام اسلامی با اطلاع رسانی هنرمندانه موید رسالت خطیر روابط عمومی ها 
در ارتقای امید ، اعتماد عمومی وتقویت ســرمایه اجتماعی برای پیشبرد اهداف کلان 

کشور است.
۷۰دستگاه اجرایی  استان مرکزی،  آثار خود را در حوزه تولیدات روابط عمومی به این 

جشنواره ارسال کرده بودند.

کسب دو رتبه برتر توسط دفتر روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب استان مرکزی در 
نخستین جشنواره تولیدات روابط عمومی های استان مرکزی

استان ها
News kasbokar@gmail.com

سید محسن موســوی: مدیرعامل شــرکت توزیع برق استان 
مرکزی گفت: ۱۳۵ نیروگاه خورشیدی به میزان ۷۰۰کیلووات 

توسط مددجویان کمیته امداد استان راه اندازی شده است.
محمود محمــودی در نشســت با مدیــر کل کمیتــه امداد 
اســتان،افزود: مدد جویان کمیته امداد می تواننــد با احداث 
نیروگاه خورشیدی به میزان پنج کیلو وات برق ماهانه حداقل 
ســی میلیون ریال در آمد داشته باشــند که این عدد سالیانه 

براساس نرخ تورم افزایش می یابد و وزارت نیرو برق تولیدی را به  
مدت ۲۰ سال را تضمینی خرید می کند .

وی بیان کرد: ۶۵پنل خورشیدی به میزان ۳۴۰کیلوو ات توسط 
مددجویان کمیته  به زودی وارد مدار خواهد شــد و به شــبکه 

توزیع برق متصل خواهد شد.
مدیر کل کمیتــه امداد امــام خمینی اســتان مرکزی گفت: 
ایــن طــرح در راســتای سیاســت اصلــی کمیته امــداد، 

توانمندســازی دائمــی محرومــان و ایجــاد خودکفایــی و 
اســتقلال مالی بــرای مددجوها انجــام می شــود و تاکنون 
 مــورد اســتقبال خانواده هــای نیازمنــد و وزارت نیــرو قرار 

گرفته است.
ســید مهدی عبادی با اشــاره به اینکه برای تولید برق با پنل 
خورشیدی به مددجویان کمیته امداد تسهیلات قرض الحسنه 
پرداخت می شود، افزود: در این راستا مبلغی در قالب تسهیلات 

قرض الحسنه بانکی برای اجرای این طرح در اختیار متقاضیان 
قرار می گیرد. وی بیان اینکه اســتفاده از پنل های خورشیدی 
خودکفایی در تولید برق را به دنبال دارد، تصریح کرد: این طرح 
یک تفاهم نامــه ۴ جانبه بین کمیته امداد امــام خمینی)ره(، 
شــرکت توزیع برق، بانک و مددجو است و بر همین اساس برق 
تولیدی پنل های خورشــیدی به صورت تضمینی به مدت ۲۰ 

سال خریداری می شود.

در ســومین همایش ملی روز جهانی ایمنی غذا با حضور وزیر 
بهداشــت، رییس ســازمان غذا و دارو، معاون بهداشت وزارت 
بهداشت، رییس دبیرخانه شورای عالی سلامت و  امنیت غذایی و 
جمعی از مدیران سازمان غذا و دارو و دانشگاه های علوم پزشکی 
کشور، مدیریت نظارت بر مواد غذایی و بهداشت دانشگاه علوم 

پزشــکی مازندران به عنوان رتبه برتر کشــوری برگزیده شد و 
تندیس ویژه و لوح ســپاس این رویداد ملی از سوی دکتر بهرام 
عین اللهی وزیر بهداشــت، به نماینده دانشــگاه علوم پزشکی 

مازندران اهدا گردید. 
گفتنی اســت در این همایش ملی، برترین های حوزه ایمنی و 

سلامت غذا در سه بخش "شرکت های برتر و سرآمد از نقطه نظر 
ارتقای ایمنی و بهداشت پیش تولید، تولید و عرضه مواد غذایی 
در زنجیره تامین، محصولات غذایی و آشامیدنی ارتقاء یافته از 
نظر سطح ایمنی و سلامت، و افراد و مسئولین فنی با اثربخشی 

ملی در موضوع ایمنی و سلامت غذا " معرفی و تجلیل شدند.

معاون بهداشــتی دانشــگاه علوم پزشــکی مازندران از ارسال 
۱۵ هزار اثر بــه دبیرخانه دومیــن دوره مســابقه یک فنجان 
سلامتی خبر داد. رضا صفری در آئین اختتامیه دومین مسابقه 
دانش آموزی  یک فنجان سلامتی با موضوع راز سلامتی با مصرف 
سبزی ها )باغچه کوچک من( که با مشارکت دانشگاه اداره تالار 
فرهنگیان ساری برگزار شد اظهار کرد: این دومین دوره مسابقه 

یک فنجان سلامتی است.

وی افزود: در دوره اول ۳ هزار اثر برای ما ارسال شد اما این دوره 
این عدد به پنج برابر یعنی ۱۵ هزار اثر رسید.

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشــکی مازندران خاطرنشان 
کرد: این بزرگ ترین موفقیت ما می تواند در حوزه آموزش باشد.

وی به اهمیت تغذیه در سلامت انسان اشاره کرد و گفت: جدا از 
توجه ویژه قرآن به حلال و حرام بودن تغذیه در حوزه سلامت نیز 

به تغذیه اهمیت ویژه ای داده شده است.

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشــکی مازندران تاکید کرد: 
والدین باید توجه ویــژه ای به تغذیه فرزندان خــود دهند و از 

غذاهای فست فود برای فرزندان خود پرهیز کنند.
صفری تصریح کرد: استان مازندران دارای بالاترین میزان چاقی 

در کشور را در کنار استان گیلان را دارد.
وی متذکر شد: برای غذای سالم اهمیت قائل شوید و بدانید نقش 

اساسی در حوزه سلامت فرزندان دارد.

شایان ذکر است طی روز جاری و با حضور مدیران سه دستگاه 
دانشــگاه علوم پزشــکی مازندران، آموزش و پرورش و کانون 
پرورش فکری کودکان و نوجوانان به صــورت نمادین از ۱۷۶ 
برگزیده شــهرهای ســاری، جویبار، نکا، قائم شــهر، بهشهر و 

میاندورود در محل تالار فرهنگیان مرکز استان تجلیل شد.
گفتنی است جوایز سایر برگزیدگان استانی در شهرهای دیگر 

مازندران برای آنان ارسال خواهد شد.

شصت و هفتمین جلســه انجمن کتابخانه های عمومی استان با 
حضور استاندار مازندران، مدیرکل کتابخانه های عمومی و سایر 
مدیران عضو انجمن در سالن شهید رجایی استانداری مازندران 

برگزار شد
به گزارش روابط  عمومی اداره کل کتابخانه های عمومی مازندران؛ 
شصت و هفتمین جلســه انجمن کتابخانه های عمومی استان با 
حضور یوسف نوری،استاندار مازندران؛ قاســم عزیززاده  گرجی، 
سرپرست معاونت سیاسی ، امنیتی و اجتماعی استانداری؛ احمد 
توکلی، سرپرست معاونت هماهنگی امور عمرانی استانداری؛ سید 
علی ســلیلی، مدیرکل دفتر امور اجتماعی وفرهنگی استانداری؛ 
فرهاد عسگری، مدیرکل دفتر امور شهری و شوراهای استانداری؛ 
سجّاد رضایی، سرپرست دفتر امور روستایی و شوراهای استانداری؛ 
سکینه خاتون مهدیان پور، مدیرکل کتابخانه های عمومی مازندران؛ 
احســان آهنگر، مدیرکل فرهنگ وارشاد اسلامی استان؛ حسین 
اسلامی، نماینده انجمن خیرین کتابخانه ساز استان و دیگر اعضای 
حقیقی و حقوقی انجمن صبح چهارشنبه، ۹خرداد ۱۴۰۳ در محل 

سالن شهید رجایی استانداری برگزار شد.
نوری استاندار مازندران با اشاره به گسترش فرهنگ کتابخوانی در 
دنیای امروز، اظهار کرد: کشورهای توسعه یافته در هر حالتی کتاب 

مطالعه می کنند و کتاب عضوی از زندگی مردم جهان است.
وی با بیان اینکه لازم است ابتدا فرهنگ کتابخوانی را گسترش دهیم 

و برای جامعه خوب نیست که کتاب و مطالعه در جایگاه واقعی خود 
قرار نداشته باشد، افزود: در هزاره نخست شکوفایی اسلام کتابخانه 
بعضی از علما در جامعه ما از کتابخانه بسیاری از کشورهای متمدن 

اروپایی بزرگ تر بود هنوز هم این کتابخانه ها وجود دارد.
استاندار مازندران با اشاره به اینکه بهترین زمان گسترش فرهنگ 
کتابخوانی در مقاطع دبستان و پیش از دبستان است، گفت: مادرانی 
که فرزند کوچک دارند برای فرزندان خود کتاب بخوانند اگر این 
اتفاق رخ دهد کودکان هم داستان گویی را یاد می گیرند هم فرهنگ 

کتابخوانی گسترش می یابد.
این مسئول با بیان اینکه الان می توانیم بچه ها را با این کتاب ها عادت 
دهیم و به عنوان نیاز به آن توجه کنند، تصریح کرد: باید ذائقه ها افراد 
را بدانیم، درست نیســت که هر کتابی را برای همه افراد سفارش 
دهیم، این شیوه را درست نمی دانم چون افراد دارای شخصیت های 
متفاوت هستند کتابی که فرد درونگرا مطالعه می کند متفاوت از 

سلیقه فرد برونگرا است.
نوری با اشاره به اینکه صرف مطالعه مهم نیست و کتابخوانی باید 
کاربردی باشــد، ادامه داد: برای بحران های اجتماعی در جامعه 
باید روش ها و کتاب های مختلف در نظر گرفت، اینگونه نیست که 
فقط پزشک نسخه بنویسد استادان دانشگاه دارای مقطع دکترا 
می توانند در زمینه بحران های اجتماعــی ورود کرده و برای افراد 

نسخه کتابخوانی تجویز کنند.

وی با تاکید بر اینکه کتاب هدیه دادن را رواج دهید، خاطرنشان کرد: 
کتاب های فاخر در همه حوزه های مازندران نوشته شود تا مردم این 
کتاب ها را در دسترس داشــته باشند کتابخانه باید محل گردش 
این موارد باشــد و کتابخانه مازندران باید به کمک رفع معضلات 

جتماعی بیاید.
مشکل دیرینه کتابخانه و شهرداری ها در سهم نیم درصد درآمد

در ادامه این نشست سرپرســت معاونت هماهنگی امور عمرانی 
استاندار مازندران گفت: در حوزه نیم درصد درآمد شهرداری ها که 
سهم کتابخانه ها است از سال های دور اختلاف نظری بین نهاد و 

شهرداری ها وجود دارد.
احمد توکلی اظهار کــرد: در این زمینه اختلاف نظــری درباره 
درآمدهای مستمر و آیتم های شــهرداری که در قالب تسهیلات 
استفاده می کنند یا از محل درآمدهای دیگری که به عنوان بودجه 
مستمر محسوب نمی شود وجود دارد و دفتر شهری باید این رقم را 
احصا کند تا عددی که شامل نیم درصد درآمد می شود به شهرداری 
اعلام کنیم تا در مدت حداکثر یک ماه آن رقــم قابل پرداخت را 

بپردازند.
وی افــزود: در صورتی که شــهرداری ها ســهم نیــم درصدی 
کتابخانه های عمومی استان را نپردازند نهاد کتابخانه ها می تواند 
به صورت مستقیم از حساب شهرداری ها برداشت کند و در نهایت 
استان متضرر می شوند اما با پرداخت به موقع شهرداری ها، این مبالغ 

صرف هزینه های ترویج کتابخوانی و پروژه ها در استان می شود.
این مسئول تصریح کرد: حتی در حوزه تجهیز پیشنهاد شده بود 
شهرداری ها تولیت کتابخانانه را بر عهده گیرند و هزینه ای که صورت 
می گیرد به عنوان نیم درصد حساب شود که البته این پیشنهاد با 

نهاد کتابخانه های عمومی به نتیجه نرسید.
توکلی درباره موضوع ماشین آلات که قرار بود از سوی شهرداری ها 
به عنوان کتابخانه سیار در اختیار اداره کل کتابخانه استان قرار گیرد 
می توان مدیریت کرد تا با انجام این کار هم بدهی شهرداری ها کسر 
شده و هم مصوبه انجمن کتابخانه های عمومی استان اجرا شود، 
گفت: همیشه شهرداری ها خود را در قبال نیم درصد درآمد سهم 
کتابخانه ها تسویه شده می دانستند و نهاد خود را طلبکار می دانست 
و نتوانستیم به نتیجه برسیم، باید در این زمینه جلسه تخصصی 

برگزار شود تا به نقطه مفاهمه برسیم.
*تکمیل کتابخانه مرکزی هدیه رئیس جمهور شهید به مازندران 

بود
مدیرکل کتابخانه های عمومی مازندران در این نشست با تاکید بر 
راه اندازی کتابخانه سیار در استان، اظهار کرد: ۲ دستگاه کتابخانه 
ســیار در مناطق محروم و کم برخوردار به ویژه مناطق روستایی 
راه اندازی می شود همچنین از آنجایی که اولویت کاری ما در سال 
جاری تکمیل پروژه های عمرانی اســت که ۶ پروژه در دستور کار 

قرار دارد

راه اندازی ۱۳۵ نیروگاه خورشیدی خانگی توسط مددجویان کمیته امداد استان مرکزی

در همایش ایمنی غذا و با حضور وزیر بهداشت  انجام شد : 

تجلیل از معاونت غذا و دارو دانشگاه علوم پزشکی مازندران بعنوان برگزیده کشور 

معاون دانشگاه علوم پزشکی مازندران خبر داد:

ارسال ۱۵ هزار اثر به مسابقه »یک فنجان سلامتی

با حضور استاندار مازندران؛

شصت و هفتمین جلسه انجمن کتابخانه های عمومی استان برگزار شد
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همایش آموزشی قوانین، مقررات و ضوابط محیط  زیست ، به مناسبت هفته 
محیط زیست به میزبانی پالایشگاه اصفهان در سالن اجتماعات شهرک 

شهید محمد منتظری برگزار شد.
مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان در همایش آموزشــی قوانین، 
مقررات و ضوابط محیط  زیســت که به مناسبت هفته محیط زیست به 
میزبانی پالایشگاه اصفهان برگزارشد، با بیان اینکه درحال حاضر مدیریت 
۵۰ جایگاه سوخت در استان اصفهان برعهده پالایشگاه اصفهان، گفت: 
هدف گذاری ما این است که محصولات باکیفیت ارائه دهیم و از سال آینده 

نفت کوره ما یورو پنج خواهد بود.
،دکترمحسن قدیری، با بیان اینکه ما از سال ۱۴۰۵ صادرات محور خواهیم 
بود، اظهار کرد: هدف گذاری ما برای استفاده از خطوط ریل است تا روزانه 
ازتردد ۲ هزار تانکر در اســتان کاهش پیدا یابد؛در این زمینه خط  آهن 
پالایشگاه اصفهان تا سال ۱۴۰۵ با هزینه بالغ بر ۶ همت به بهره برداری 
می رسد. وی ادامه داد: در پالایشگاه اصفهان سه کولینگ هیبریدی )برج 
خنك کننده(که در دنیا بی نظیر است برای کاهش مصرف آب در حال 
طراحی و نصب هستیم که هر کولینگ ۱۲۰ مترمکعب در ساعت مصرف 

آب پالایشگاه اصفهان را کاهش می دهد.
قدیری با بیان اینکه برنامه ریزی برای تولید یك هزار مگاوات انرژی پاک 
و خورشیدی در دستور کار پالایشگاه اســت، عنوان کرد: این پروژه برق 
خورشیدی تا پایان سال آینده به بهره برداری می رسد و ۳۳۰ مگاوات برق 
تحویل شرکت برق استان اصفهان خواهیم داد که سه برابر مصرف خود 

پالایشگاه است.

کلیه پروژه های پالایشگاه اصفهان درراستای پدافند غیرعامل 
است

مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان با بیان اینکه تمام برنامه ریزی ها 
برای این است که دورریز آب ما صفر شود، گفت: تمام کوره های ما به صورت 

برخط توسط اداره محیط  زیست بررسی می شود.
وی ادامه داد: دو دستگاه پا یش هوا از گمرک در حال ترخیص است که به 
 روزترین دستگاه ها در جهان است و یك دستگاه در خود پالایشگاه نصب و 
مانیتورهای آن در سراسر استان نصب می شود، هر لحظه ای که آلایندگی 

داشته باشیم، حاضر به پاسخگویی هستیم.
قدیری دربــاره حجم فعالیت های انجام شــده این شــرکت در بخش 
مسئولیت های اجتماعی گفت: در سال گذشته نزدیك به ۵۰۰ زندانی 
توسط کمك های پالایشگاه اصفهان آزاد شدند که امسال هم همین نیت 
را داریم، همچنین کارهای برجامانده زیادی در شاهین شهر در حال اتمام 

با کمك پالایشگاه است.
وی با بیان اینکه ۱۱۵۰هکتار درخت در ســال گذشته درشهرک انرژی 
کاشته شد و امسال سرمایه گذاری برای کاشت دو هزار هکتار است، ادامه 
داد: امسال هدف گذاری ساخت ۱۰ مدرســه در استان را داریم که به نام 
شهدای پالایشگاه نام گذاری خواهد شد و ما درحفاظت از منابع طبیعی هر 

کمکی که استان نیاز داشته باشد در خدمت آن ها هستیم.
مدیرعامل هلدینگ پتوپالایش اصفهان، با بیان اینکه درتمام دنیا نیروگاه 
هابه سمت سیکل  ترکیبی حرکت کرده اند عنوان کرد: با حرکت به سمت 

نیروگاه های تجدید پذیر نیاز ما به نیروگاه شهید منتظری مرتفع میشود.
مدیرعامــل هلدینــگ پتــرو پالایــش اصفهان بــا بیان اینکــه ۶.۲ 
میلیارد یــورو پــروژه بــرای هلدینــگ تعریــف کردیم، گفــت: بر 
همین اســاس توســعه اصلی ما بــا مجوزهــای محیط  زیســت در 
 بندرعباس اســت کــه در حال ســاخت یــك پالایشــگاه ۱۲۰ هزار 

بشکه ای هستیم.
  دکتر محســن قدیری گفت: این هلدینگ در مســیر محیط  زیست و 
مسئولیت های اجتماعی خود حرکت می کند، راهبرد جسورانه این شرکت 
تبدیل شدن به ۵۰۰ شرکت برتر دنیا است که برای این کار در مسیر محیط 

 زیست باید حرکت کنیم.
وی با بیان اینکه در هلدینگ پتروپالایــش اصفهان نزدیك به ۲۳ پروژه 
آبی تدوین شده است  که باید به سمت مدیریت مصرف آب حرکت کنیم 
تصریح کرد: ۷۵ درصد مصرف آب دراین شرکت کاهش داشته است و به 
این سمت حرکت می کنیم که هیچ گونه آب دورریزی نداشته باشیم تا به 

سمت یك پالایشگاه سبزحرکت نمایم.

کلیه پروژه های پالایشگاه اصفهان درراستای پدافند غیرعامل 
است

وی با بیان اینکه باید بر اساس پروتکل ها تمام گازهای گلخانه ای خود را 
کنترل کنیم، ادامه داد: پروژه تصفیه نفت سفید ما که در مراحل آخر است، 
۴۰ تن گوگرد را از اتمسفر کشور حذف می کند و به دنبال این هستیم که 
میزان گوگرد تولیدی دراین شرکت به زیر نیم درصد برسد که کار بسیار 

بزرگی است.
قدیری، با بیان اینکه کلیه پروژه های پالایشگاه اصفهان درراستای پدافند 

غیرعامل است، تأکید کرد: در هر جلسه ای که در کشور حضور داریم از 
شرکت های دانش بنیان حمایت می کنیم، ۳۰۰ شرکت دانش بنیان و ۱۰ 
هزار جوان از طریق شرکت های زیر مجموعه پالایشگاه اصفهان مشغول 
به کارخواهند شد. مدیرعامل هلدینگ پترو پالایش اصفهان، با بیان اینکه 
مدیریت گوگرد جزء اولین مصوبات هیئت دولت برای ما بوده است، گفت: 
روزانه یك هزار تن co۲ تولید میشود که اگرچه مشکل محیط زیستی 
ندارد اما در تلاش هســتیم با اخذ مجوزهای لازم، این مورد را با ترکیب 

هیدروژن به اتانول و زنجیره ارزش وارد کنیم.
وی ادامه داد: پالایشگاه اصفهان به طور کامل تحت تابعیت محیط  زیست 
است و واحدهایی که باید از شعاع ۵۰ کیلومتری شهرها خارج شوند به 
بندرعباس منتقل خواهند شد. قدیری تأکید کرد: تلاش می کنیم در چند 
سال آینده به استانداردهای ۲۰۵۰ برسیم و تمامی محصولات پالایشگاه 
اصفهان یورو ۵  شود همچنین تلاش داریم کوره های پالایشگاه اصفهان را 

هم به سمت استانداردهای جهانی برسانیم.

فولاد مبارکه و پالایشگاه اصفهان از فهرست صنایع آلاینده ها 
خارج می شوند

درادامه این همایش مدیرکل حفاظت محیط  زیست استان اصفهان نیز با 
اشاره به اینکه پالایشگاه اصفهان حامی محیط زیست است گفت:به همت 
پالایشگاه اصفهان امروز شروع خوبی برای برگزاری دوره های آموزشی 
HSE در صنایع است که باید سایر صنایع اســتان این اقدام را به صورت 

ماهانه و تخصصی برگزار نمایند .
  احمدرضا لاهیجان زاده، افزود: با وجود ســخت گیری های شــدید ما 
به پالایشــگاه اصفهــان، در کشــور ایــن پالایشــگاه باکیفیت ترین 

پالایشگاه کشور به شــمار می رود. وی با بیان اینکه برخی پالایشگاه ها 
۱۰ ســال از پالایشــگاه اصفهان عقب هســتند، تصریح کــرد: انتقال 
 تجــارب متخصصان HSE می توانــد به افزایش کیفیت ســایر صنایع

 کمك نماید.
لاهیجان زاده تأکید کرد: اگر مدیرعاملی به بحث محیط  زیست بها ندهد ما 

با آن مدیرعامل دچار مشکل خواهیم شد.
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان اصفهان به این مسئله اشاره داشت: 
در آینده نزدیك فولاد مبارکه و پالایشــگاه اصفهان از فهرست صنایع 
آلاینده ها خارج می شوند و کسانی که به دنبال منابع عوارض آلایندگی 

هستند باید به فکر منابع دیگری باشند.
مدیرکل حفاظت محیط  زیست استان اصفهان ادامه داد: درسال ۱۴۰۲ در 
قانون بودجه و تحت عنوان مسئولیت های اجتماعی این موضوع قانونمند 
شد و ما در سال گذشــته چند تفاهم نامه را به امضا رساندیم که به تایید 

شورای برنامه ریزی استان رسید.
وی درباره طرح انتقال نیروگاه اصفهان توضیــح داد: کماکان معتقد به 
انتقال نیروگاه به خارج از شعاع ۵۰ کیلومتری شهر هستیم، نیروگاه به  
صورت اجتناب  ناپذیر ناکس تولید می کند و بار آلودگی ناکس آن، عدد 
بالایی است، نیروگاه اگر سیکل ترکیبی درهمین محل شود، میزان مصرف 
گاز طبیعی آن بیش از یك میلیون مترمکعب کاهش پیدا خواهد کرد؛ اما 
در ۶ماهه دوم با مشکل مواجه می شویم و در صورت سیکل ترکیبی شدن 
در تابســتان مجبور به مصرف گازوئیل خواهد بود که باز کانون آلودگی 
خواهد بود. لاهیجان زاده گفت: بحث انتقال نیروگاه به خارج از شعاع ۵۰ 

کیلومتری شهر در حال رفت وآمد فنی است.
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان اصفهان با بیان اینکه در ۶ ماه گذشته 
جلسات متعدد کارشناسی با پالایشگاه صورت گرفت، عنوان کرد: بندبند 
و جزءجزء درخواست ها مورد بررسی قرار گرفت و هم زمان بازدید میدانی 
توسط معاون وزیر در این زمینه صورت گرفته است، آنچه حاصل جمع 
بندی اســت، برخی از پروژه های پالایشــگاه به مصوبه قبلی پالایشگاه 
برمی گردد و تأثیر محیط زیستی برای کل کشور دارد که بنزین و گازوئیل 

تولیدی به استانداردهای یورو ۵ می رسد و قابلیت اجرا دارد.
وی با بیان اینکه به دلیل اجرای این قسمت گوگرد از این زنجیره خارج 
می شود، عنوان کرد: فرایندی معرفی شده است که با فنّاوری جدید ۷۰۰ 

تن گوگرد تولید شده در روز به محصول جدیدی تبدیل می شود.
لاهیجان زاده گفت: پالایشگاه اصفهان برای طرح هاي زنجیره ارزش ۴۰ 
هکتار زمین در ساحل بندرعباس خریداری کرده و پروژه ها در کنار دریا 
توسعه پیدا می کند. حائز اهمیت است، به همت پالایشگاه اصفهان اولین 
دوره آموزشی قوانین، مقررات و ضوابط محیط  زیست  با حضور مدیران 
ادارت حفاظت محیط زیســت کلیه شهرســتان های استان اصفهان، 
مدیران استاندارد، مدیران و کارشناسان HSE صنایع روز ۲۱ خرداد ماه 

درپالایشگاه اصفهان برگزار شد.
گفتنی است درحاشیه همایش آموزشی قوانین، مقررات و ضوابط محیط 
 زیست، تفاهم نامه ای بین اداره کل محیط زیست استان اصفهان و هلدینگ 
پتروپالایش اصفهان در راستای مسئولیت های اجتماعی این مجموعه 

صنعتی در حوزه حفظ محیط زیست به امضا رسید.

مديرعامل هلدينگ پتروپالايش اصفهان درهمايش آموزشی قوانين، مقررات و ضوابط محيط  زيست عنوان كرد:

نفت کوره پالایشگاه اصفهان یورو ۵ می شود


